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ČTĚTE UVNITŘ

 Svatováclavský koncert v 
rokytnickém kostele Nejsvě-
tější Trojice se již stává tra-
diční kulturní akcí s vysokou 
uměleckou úrovní. V minulých 
letech zde koncertovaly rych-
novský dětský sbor Carmina a 
proslavený chlapecký pěvec-
ký sbor Boni Pueri z Hradce 
Králové. V letošním 
roce na posluchače 
čeká znovu soubor, 
jehož věhlas sahá 
daleko za hranice 
naší vlasti – dětský 
sbor Severáček z Li-
berce, který nedávno 
oslavil své padesá-
tiny.
 Když v roce 1958 
zakládali Jiřina a 
Milan Uherkovi li-
berecký dětský sbor 
SEVERÁČEK, ni-
kdo netušil, jak výjimečné tě-
leso v Liberci vzniká. Vždyť 
již tři roky nato zvítězil Seve-
ráček ve své první soutěži a od 
té doby si pravidelně přiváží 
vítězství z prestižních soutě-
ží celého světa (např. Tours 
a Nantes - Francie, Arez-
zo - Itálie, Varna - Bulharsko, 
Neerpelt - Belgie, Cantonig-
ros - Španělsko, celkem přes 
20 prvních míst). K posledním 
úspěchům patří 1. místo v dět-
ské kategorii a cena absolutního 
vítěze v  mezinárodní soutěži na 
ostrově Jersey (Velká Británie) 
v listopadu 2000, 1. místo ze 
světové soutěže v Cantonigros 

v Katalánsku v červenci 2003, 
dvě první místa v kategoriích 
dětských a komorních sborů 
na soutěži na ostrově Rhodos 
(Řecko) v dubnu 2004 a cena 
Gunthera Erdmana za interpre-
taci soudobé hudby na festiva-
lu v Halle (Německo) - květen 
2005. V roce 2007 dovezl Se-

veráček znovu 1.místo ze svě-
tové soutěže ve Španělsku a 
v roce 2008 pak Zlatý diplom 
ve sborové folklórní kategorii 
z Estonska.  Od doby svého 
vzniku sbor navštívil přes 20 
zemí Evropy, USA, Kanadu, 
Japonsko, Sýrii a Jordánsko 
a významná je i jeho účast na 
mezinárodních hudebních fes-
tivalech (Paříž, Toronto, Běle-
hrad, Athény, Bruggy, Barcelo-
na, Pražské jaro …). 
 Severáček zpívá skladby 
renesance, baroka, klasicismu, 
romantismu i hudbu nejsou-
časnější. Velký podíl všestran-
ného repertoáru tvoří úpravy 

lidových písní z celého světa, 
zpívaných převážně v originál-
ním jazyce. 
 Zpěv Severáčku je zachycen 
na mnoha gramofonových a 
kompaktních deskách, kaze-
tách, rozhlasových nahráv-
kách i v četných televizních 
pořadech. Významná je také 

jeho spolupráce s ope-
rou rodného města 
nebo s renomovanými 
symfonickými tělesy 
(např. Pražská komor-
ní fi lharmonie, Hudba 
Hradní stráže, Lau-
sitzer Philharmonie a 
dalšími) při provádění 
oratorií a kantát (Bach, 
Händel, Dvořák, Mar-
tinů, Britten, Orff, Mc-
Cartney). 
 Od roku 1997 vedou 
toto pěvecké těleso 

mladí sbormistři Silvie a Petr 
Pálkovi, absolventi pardubické 
konzervatoře - obory zpěv, ří-
zení sboru, hra na lesní roh. 
 Na programu rokytnického  
koncertu jsou díla starých mi-
strů W.A. Mozarta, J.S. Bacha 
nebo J. Myslivečka i skladby 
komponistů 20.století (H. Ba-
dings, P. Eben, O. Mácha). Ur-
čitě tedy je se na co těšit. 
 A tak nezapomeňte: v pon-
dělí 28. září od 15 hod v kos-
tele Nejsvětější Trojice zpívá 
SEVERÁČEK.
   
Jan Morávek s využitím in-
formací z www.severacek.cz

NOVINKYNOVINKY
V KURÝRUV KURÝRU
Vážení čtenáři měsíčníku Hor-
ský kurýr,

 určitě jste si všimli grafi cky 
nově ztvárněné hlavičky čísla, 
které právě držíte v rukou. To 
je jen jedna ze změn, které pro 
Vás redakce postupně v jednot-
livých číslech letošního roční-
ku připravila.
 Už v předchozích výtiscích 
jste mohli zaznamenat nové 
rubriky, které budete nachá-
zet nyní v každém čísle naše-
ho měsíčníku.

dokončení na str. 4
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ZPRÁVY Z ROKYTNICE V ORLICKÝCH HORÁCH

Informace z jednání Rady města dne 22.6.2009, 29.6.2009             
a 27.7.2009 – zkrácený výpis

 Dohoda o užívání putovních pohárů
Rada města schvaluje uzavřít dohodu o užívání putovních pohárů 
pro akci „Setkání Rokytnic České republiky“ dle předloženého ná-
vrhu.
 Darovací smlouva – MAS Vyhlídka o.s.
Rada města schvaluje uzavřít darovací smlouvu s MAS Vyhlídka 
o.s. dle předloženého návrhu.
 Umístění reklamní tabule – Muzeum Pevnost Hanička
Rada města souhlasí s umístěním reklamní tabule Muzea řemesel 
Letohrad v Muzeu Pevnost Hanička v Rokytnici v Orlických horách 
za stanovených podmínek.
 Poskytnutí jednorázových dotací na podporu sportu             a 
mládeže
Rada města schvaluje poskytnutí dotací na podporu sportu a mláde-
že na jednorázové akce ve výši:
14.000,- Kč – OUTDOOR SPORT TEAM občanské sdružení 
  5.000,- Kč – TJ 1. FC Rokytnice v O. h. o.s.
  5.000,- Kč – p. Jiří Pácha Rokytnice v O. h.
13.000,- Kč – SK WIYRHANEA Rokytnice v O. h.
 Pečovatelská služba – pravidla pro poskytování odměn, ce-
ník úkonů
Rada města schvaluje: 
-  pravidla pro přiznání odměn pracovníkům Pečovatelské služby,
-  ceník úkonů Pečovatelské služby dle předloženého návrhu.
 MIKS - otevírací doba - letní prázdniny
Rada města schvaluje otevírací dobu pro veřejnost Městského infor-
mačního a kulturního střediska v době letních prázdnin.
 AUDIS BUS s.r.o. – doprava na Haničku
Rada města bere na vědomí informaci starosty o zkušebním provozu 
dopravy na Muzeum Pevnost Hanička.
Rada města souhlasí s pokračováním zkušebního provozu dopravy 
na Haničce v měsíci červenci a po 14 dnech provést fi nanční rekapi-
tulaci tohoto provozu z pohledu ztrátovosti provozu.
 Koncepce Domova na Stříbrném vrchu 
Rada města bere na vědomí informace o koncepci Domova na Stří-
brném vrchu, předložené Ing. Lorencovou a Mgr. Fremuthovou  
s tím, že o tomto se bude dále jednat se zástupci krajských orgánů 
dne 10.8.2009.
Rada města pověřuje k jednání starostu Petra Hudouska, Mgr. Jana 
Morávka, Ing. Zdeňku Horáčkovou a Ladu Vídeňskou s tím, že bu-
dou jednat ve prospěch svých opatrovanců a občanů. 
 MADOS MT s.r.o. – Smlouva o reklamě
Rada města schvaluje  uzavřít s MADOS MT s.r.o. Lupenice smlou-
vu o reklamě dle předloženého návrhu.
 STRABAG a.s. – Smlouva o spolupráci při reklamě a pro-
pagační činnosti
Rada města schvaluje uzavřít s STRABAG a.s. Hradec Králové  
smlouvu o spolupráci při reklamě dle předloženého návrhu.
 AUDIS BUS s.r.o. – doprava na Haničku 
Rada města schvaluje objednání osobní dopravy do konce srpna 
2009.
 Poskytnutí jednorázových dotací z fondu na podporu kultu-

USNESENÍ RADY MÌSTAUSNESENÍ RADY MÌSTA

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA MÌSTAUSNESENÍ ZASTUPITELSTVA MÌSTA
Informace z jednání Zastupitelstva města ze dne 22.06.2009 

zkrácený výpis.

ry a neziskových aktivit
Rada města schvaluje poskytnutí dotací z fondu na podporu kultury 
a neziskových aktivit na jednorázové akce ve výši:
21.000,- Kč – František Grulich
 3.000,- Kč - Outdoor Sport Team občanské sdružení 
 2.500,- Kč - Sdružení SPLAV , o.s.
 2.500,- Kč - Sdružení SPLAV , o.s.
 4.000,- Kč - Jiří Zářecký
 AUKO spol. s r.o. - Smlouva o propagační činnosti
Rada města schvaluje uzavřít smlouvu o propagační činnosti s 
AUKO spol. s r.o.dle předloženého návrhu.
 AUDIS BUS s.r.o. – Smlouva o propagační činnosti
Rada města schvaluje uzavřít smlouvu o propagační činnosti s  AU-
DIS BUS s.r.o. dle předloženého návrhu
 EKOLA České Libchavy s.r.o.- Smlouva o reklamě
Rada města schvaluje uzavřít smlouvu o reklamě s EKOLA České 
Libchavy s.r.o dle předloženého návrhu
 Ceník ubytování v čp. 4 
Rada města schvaluje ceník ubytování v čp. 4 dle předloženém ná-
vrhu.
 Výběr dodavatele projektové dokumentace – adaptace sýp-
ky čp.174 na muzejní prostor
Rada města bere na vědomí informaci starosty o průběhu příprav 
projektu na adaptaci bývalé sýpky č.p. 174 na muzejní prostor pro 
potřeby Muzea Orlických hor.
Rada města schvaluje komisi pro výběr dodavatele projektové do-
kumentace k projektu ve složení: starosta, místostarosta + člen kon-
trolního výboru.
 Dopravní značení – Severní ulice
Rada  města schvaluje:  
umístění dopravních značek v Severní ulici 2x IP 11g Parkoviště 
(částečné stání na chodníku podélné, umístění dopravních značek 
křižovatky u čp. 515 tak, kde bude hlavní komunikace   a přednosti  
v jízdě tak, že  hlavní bude od Sídliště  1. máje vpravo k hlavní 
silnici oboustranně.

Kompletní text Usnesení Rady města je uveden na interneto-
vých stránkách města www.rokytnice.cz nebo k nahlédnutí na 
Městském úřadu v Rokytnici v Orlických horách.

Kompletní text Usnesení zastupitelstva města je uveden na 
internetových stránkách města www.rokytnice.cz nebo k na-
hlédnutí na Městském úřadu.
 Zpráva o hospodaření města 1-5/2009
Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o hospodaření města 
za období 1-5/2009.
 Rozpočtová opatření
Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtová opaření druhá část pod 
položkami č. 8 – č. 15 podle přiloženého soupisu.
 Závěrečný účet 2008
Zastupitelstvo města schvaluje Závěrečný účet města a celoroční 
hospodaření města za rok 2008 bez výhrad.
 Regulace výstavby Panské Pole
Zastupitelstvo města bere na vědomí: 
a) Informaci o jednání s odborem Životního prostředí MěÚ Rych-
nov nad Kněžnou a schůzce s vlastníky pozemků ve věci  stavební 
akce „Rodinné domy na Panském Poli v Rokytnici v Orlických 
horách – regulace a infrastruktura“ (dále jen „stavební akce“).
b) Kalkulaci nákladů spojených zajištění územního rozhodnutí a 
stavebního povolení na stavební akci zpracovanou fi rmou Atelier 



Z PRACOVNÍHO KALENDÁŘE 
VEDENÍ MĚSTA

ČERVENEC - SRPEN 2009ČERVENEC - SRPEN 2009
Starosta, místostarosta města a členové Rady města se mimo 

svého běžného denního programu zúčastnili také těchto 
jednání a společenských akcí:

5.7. Starosta města  se zúčastnil spolu s místostarostou a radní-
mi koncertu „Tří grácií“ v kostele sv. Filipa a Jakuba v Nebeské 
Rybné.
14.7. Starosta města se v Rokytnici zúčastnil zasedání Správní 
rady sdružení právnických osob Orlické hory a Podorlicko.
15.7. Starosta města se zúčastnil v Boboszówě v Polsku jednání 
partnerů projektu „Modernizace integrovaného záchranného sys-
tému v oblasti Orlických a Bystřických hor v souvislosti se vstu-
pem ČR a Polska do Shengenského prostoru“ 
22.7. Starosta města se zúčastnil mezinárodního koncertu „Tóny 
bez hranic“ v kostele Nejsvětější Trojice v Rokytnici.
29.7. Starosta města se v Rychnově n.Kn. zúčastnil jednání Rady 
DSO Orlické hory.
10.8. Starosta města jednal spolu s radní Ing. Horáčkovou a Mgr. 
Morávkem s radním Královéhradeckého kraje Ing. Uchytilem o 
situaci se začleňováním nové cílové skupiny klientů Domova na 
Stříbrném vrchu do běžného života v našem městě.
18.8. Starosta města jednal na SZIF v Hradci Králové o schválení 
dotace na revitalizaci parku a stavbě chodníků v Dolním Sídlišti.
20.8. Starosta města se zúčastnil kontrolního dne stavby „Moder-
nizace ČOV a dostavba kanalizace v Rokytnici v O.h.“. 
27.8. Starosta města představil radním města a zástupcům Lesů 
ČR dokončený projekt rekonstrukce a výzbroje pevnostního ob-
jektu LO vz. 37 na Haničce.

Architektury, Šuda – Horský, a.s., Hradec Králové.
c) Kalkulaci nákladů spojených s realizací stavební akce  zpra-
covanou fi rmou Atelier Architektury, Šuda – Horský, a.s., Hradec 
Králové.
Zastupitelstvo města schvaluje: 
a) Zajistit územní rozhodnutí a stavební povolení na akci „Rodinné 
domy na Panském Poli v Rokytnici v Orlických horách – regulace 
a infrastruktura“ dle předloženého návrhu a rozsahu  včetně fi nan-
cování celkem v částce 547.400,- Kč včetně DPH. 
b) Uzavřít dle předloženého návrhu darovací smlouvy, kterými 
Město Rokytnice v Orlických horách přijme fi nanční dary v částce 
36.493,- Kč v případě 15 dárců nebo v částce 34.213,- Kč v pří-
padě 16 dárců, k účelu fi nancování nákladů spojených s vydáním 
územního rozhodnutí a stavebního povolení na stavební akci. 
 Obnova Školní ulice (přijetí úvěru na předfi nancování ob-
novy Školní ulice)
Zastupitelstvo města schvaluje na základě výběrového řízení do-
davatele stavby „Obnova Školní ulice v Rokytnici v O.h.“ fi rmu 
MADOS MT s.r.o. Lupenice.
Zastupitelstvo města ukládá uzavřít smlouvu o dílo na dodávku 
tohoto díla s fi rmou MADOS MT s.r.o. Lupenice.
Zastupitelstvo města schvaluje přijetí krátkodobého úvěru ve výši 
1 150.000,-Kč s dobou splácení do 12 měsíců u České spořitelny 
a.s. na předfi nancování projektu „Obnova školní ulice v Rokytnici 
v O.h.“
 Přijetí úvěru – CENTEP spol. s r.o. – oprava provozních 
budov
Zastupitelstvo města schvaluje přijetí úvěru ve výši 850.000,-Kč 
s dobou splácení do 5 let u České spořitelny a.s. na realizaci oprav 
budov kotelny K1 a K2 v Rokytnici v O.h. Úvěr bude splácen z 
nájemného od spol. CENTEP s.r.o.
 Studie na využití  biopaliv v rámci teplárny CENTEP spol. 
s r.o.
Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci starosty města o 
nepřidělení dotace od Královéhradeckého kraje na studii využitel-
nosti bioodpadu k energetickému využití.
Zastupitelstvo města ukládá připravit návrh dalšího postupu v re-
alizaci tohoto projektu.
 Vyhláška o zákazu požívání alkoholických nápojů na ve-
řejném prostranství
Zastupitelstvo města bere na vědomí  předložený návrh obecně 
závazné vyhlášky  číslo 2/2009, o zákazu požívání alkoholických 
nápojů na veřejném prostranství.
Zastupitelstvo města ukládá výše uvedenou vyhlášku dopracovat 
podle připomínek Ministerstva vnitra ČR a členů ZM.
 Financování rozšíření osvětlení úseku od ZŠ po autobuso-
vé nádraží
Zastupitelstvo města schvaluje uzavřít Dodatek č. 3 ke smlouvě o 
přenesené správě veřejného osvětlení se společností CITELUM, 
a.s. Praha 4 na rozšíření veřejného osvětlení od ZŠ do sídliště U 
Nádraží dle předloženého návrhu.
Zastupitelstvo města ukládá zajistit realizaci rozšíření veřejného 
osvětlení od ZŠ do sídliště U Nádraží dle zpracované projektové 
dokumentace.
 Projekt Muzeum Orlických hor a ostatní projekty
Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci starosty města o 
společném projektu města a Královéhradeckého kraje na realizaci 
projektu „Expozice muzea Orlických hor v Rokytnici v O.h.“.
Zastupitelstvo města schvaluje zahájit jednání s Královéhradec-
kým krajem o realizaci projektu „Expozice muzea Orlických hor 
v Rokytnici v O.h.“.
Zastupitelstvo města ukládá :
uzavřít s Královéhradeckým krajem smlouvu o budoucí nájemní 
smlouvě a následně zjistit výběr vhodného dodavatele projektové 

dokumentace pro získání stavebního povolení projednat s Králo-
véhradeckým krajem možnost  půjčky na úhradu projektové doku-
mentace pro stavební povolení.
Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci starosty o dalších 
projektech – Rekonstrukce ČOV Rokytnice v O. h ., Sportovně-
relaxační areál Rokytnice v O. h., Revitalizace parčíku na Dolním 
Sídlišti v Rokytnici v O. h., Expoziční prostory-Muzeum Pevnost 
Hanička, Oranžové hřiště a Hasičská zbrojnice.
 Rekonstrukce nástupiště – železniční stanice Rokytnice 
v O. h.
Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci starosty o zahájení 
stavebního řízení ve věci výstavby bezbariérového nástupiště že-
lezniční stanice Rokytnice v O. h.
 Urbanistická studie na pozemky v lokalitě pod nádražím 
ČD
Zastupitelstvo města schvaluje: zahájit jednání s projektantem na 
přípravu projektové dokumentace na území v lokalitě pod nádra-
žím ČD.

 V souladu se zákonem č.247/1995 Sb. ve znění pozdějších 
předpisů o volbách do Parlamentu ČR proběhne hlasování v Ro-
kytnici v Orlických horách:

Dne 09.10.2009 od 14.00 – 22.00 hod. (pátek)
Dne 10.10.2008 od  8.00 – 14.00 hod. (sobota)

 Místem konání voleb poslanecké sněmovny parlamentu 
ČR je zasedací místnost v přízemí budovy Městského úřadu 
v Rokytnici v Orlických horách, nám. Jindřicha Šimka čp.3 
Rokytnice v Orlických horách.

VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY PARLAMENTU VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY PARLAMENTU 
ČESKÉ REPUBLIKYČESKÉ REPUBLIKY



OTÁZKA PROOTÁZKA PRO
 Pana starostu Petra Hu-
douska, kterého jsme oslovi-
li s dotazem o výstavbě dět-
ského hřiště nad sídlištěm U 
nádraží v Rokytnici v O. h.

 Stavba dětského hřiště byla 
schválena Radou města po 
získání nadačního příspěvku 
1 milionu korun od Nadace 
ČEZ, který naše město získa-
lo na jaře tohoto roku. 
 Co tam všechno bude? 
Několik herních prvků od 
drobných pružinových hou-
paček po složité herní prvky. 
Dodavatelem zemních prací 
je spol. MADOS MT s.r.o., 
dodavatelem herních prvků 
je spol. Tomovy parky, takže 
se můžeme těšit na kvalitní 
a odolné herní prvky. Hřiště 
bude sloužit všem dětem z 
Rokytnice ve věku od 3 do 
12 let. Bude nutné zajistit
oplocení areálu. Nad technic-

kým stavem herních prvků 
a dodržováním  provozní-
ho řádu hřiště bude dohlížet 
správce. Nemusím snad ani 
uvádět, že na hřišti bude přís-
ný zákaz kouření a konzu-
mace jakéhokoliv alkoholu. 
Předpokládaný termín otevře-
ní hřiště bude první dekáda 
měsíce září. Jsem moc rád, že 
se nám tak daří plnit slib daný 
před volbami, že zajistíme, 
aby byly certifi kované herní 
prvky alespoň v každém síd-
lišti v Rokytnici. Po stavbě
Oranžového hřiště přijde v r. 
2010 na řadu výstavba spor-
tovního areálu s herními prv-
ky v Sídlišti 1. máje (u areálu 
tenisových kurtů) a schválená 
je i dotace na revitalizaci par-
číku v Dolním Sídlišti, kde 
je rovněž počítáno s instalací 
herních prvků. Obě akce bu-
dou spolufi nancovány z pro-
středků Evropské unie.    LG

 Omlouváme se obyvate-
lům Školní ulice a okolí, že 
nebyla v plánovaném termínu 
zahájena obnova chodníků a 
místní komunikace ve Škol-
ní ulici. Zdržení projektu je 
způsobeno stále neukončeným 
jednáním s Českou spořitel-
nou o schválení krátkodobého 
překlenovacího úvěru na rea-
lizaci této stavby. Zpoždění je 

způsobeno větší obezřetností 
banky při schvalování ostat-
ních úvěrů v souvislostí se 
světovou hospodářskou krizí. 
V současné chvíli ještě nebylo 
rozhodnuto, zdali bude obnova 
provedena ještě v r. 2009 nebo 
na jaře 2010. Děkuji za pocho-
pení. 

Petr Hudousek, 
starosta města

OBNOVA ŠKOLNÍ ULICEOBNOVA ŠKOLNÍ ULICE

Vážení občané Rokytnice v Orlických horách,
 dovolte mi omluvit se Vám za technické komplikace při pyt-
lovém sběru plastových odpadů, který proběhl dne 25.6.2009. 
 Vinou závady na mobilním terminálu (čtečce čárových kódů) 
nebyly načteny čárové kódy ze všech pytlů, které byly v uvede-
ný termín ke svozu připraveny.
 Ubezpečuji Vás, že společnost EKOLA České Libchavy 
s.r.o. přijala taková technická opatření, aby k podobným záleži-
tostech již v budoucnu nedocházelo.

Za EKOLA České Libchavy s.r.o.
Ing. David Černý, ředitel

NOVINKY V KURÝRUNOVINKY V KURÝRU
dokončení ze str. 1
 Náš rozhovor, Zeptali jsme 
se, Okénko doktora, Otázka pro 
a také Jak to vidím já. Kdo? No 
přece Ben, zlatý retrívr sledující 
veškeré dění z okna rokytnické 
pošty. Jeho jménem budou toto 
dění glosovat nejen redaktoři 
Horského kurýra, ale doufáme, 
že svými postřehy přispějete i 
Vy, naši čtenáři. Jenom Vám 
Ben vzkazuje, že případným 
nepodepsaným příspěvkům, 
tedy kdyby někdo zapomněl, 
své jméno nepropůjčí. Nadá-
le v kurýru budete nacházet 
oblíbenou rubriku Koření a 
bylinky, zprávy z obcí, repor-
táže, policejní okénko i zprávy 
požárníků a samozřejmě také 
informace ze sportu. Od příští-
ho čísla bychom také měli vždy 
mít možnost číst půlstranu z 
Orlického Záhoří. Věříme, že i 
školní kurýr(ek) bude v novém 
školním roce pravidelně přiná-
šet zajímavé článečky z pera 
žáků i učitelů. Vždyť takovou 
příležitost by jim jistě záviděli 
ve školách třeba i v Praze a ji-
ných velkých městech.
 Ve většině vydání Horské-
ho kurýra najdete i křížovku. 
Abychom luštitele alespoň 
trochu motivovali, připravili 
jsme každý měsíc pro jedno-
ho vylosovaného z nich, který 
odevzdá správné znění tajenky 
do Infocentra, odměnu ve výši 
100 Kč.
 Zareagovali jsme také na 
připomínky našich starších 
čtenářů, že mnohdy je písmo 
v článcích tak drobné, že si je 
jen stěží mohou přečíst. Písmo 
jsme tedy o něco zvětšili, další 
zvětšení by ale už znamenalo 
neúměrný nárůst počtu stran a 
tím také fi nančních nákladů.
 Před několika měsíci bylo 
přijato také jedno méně popu-

lární opatření: Kurýr zdražil. 
Jednotlivé číslo stojí nyní 10 
Kč a letní dvojčíslo 16 Kč. 
Ani to však zdaleka nestačí na 
pokrytí byť jen režijních ná-
kladů a město proto i nadále 
tisk měsíčníku dotuje ze svého 
rozpočtu. Ale pozor! Stanete-
li se předplateli, pak Vás bude 
celoroční předplatné stát pou-
hých 90 Kč, jeden výtisk včet-
ně letního dvojčísla Vás tedy 
vyjde na 8 korun a 20 haléřů. 
Předplatit na 12 měsíců si ku-
rýr můžete kdykoliv, stačí zajít 
do Infocentra, zaplatit 90 Kč a 
kurýr najdete hned příští měsíc 
ve své domovní schránce. Bez 
starostí a ještě se slevou!
 Živnostníkům, podnikatelům 
i dalším zájemcům připomíná-
me možnost inzerce v Horském 
kurýru za nízké ceny. Kurýr se 
dnes prodává nejen v Rokyt-
nici, ale i v Pěčíně, v Bartošo-
vicích a v Orlickém Záhoří. S 
měsíčním zpožděním jej pak 
naleznete i na internetu.
 Redakční rada má ambici 
připravovat pro Vás každý mě-
síc takový časopis, ve kterém 
naleznete co nejvíce poutavých 
článků, reportáží a novinek. 
Rádi přivítáme i zajímavé pří-
spěvky od všech Vás, našich 
čtenářů. Budeme vděčni i za 
náměty a připomínky, tipy na 
články nebo fotografi e.
 Připravit takové jedno čís-
la Horského kurýra není jed-
noduchý proces. Abyste měli 
představu o tom, co všechno 
to obnáší, přečtěte si reportáž 
Zdeňka Matějíčka právě v tom-
to čísle.
 Vážení čtenáři, děkujeme 
Vám za přízeň a věříme, že i 
výše popsané některé změny 
přispějí ke zvýšení atraktivnos-
ti a čtivosti měsíčníku Horský 
kurýr.                  Vaše redakce

Starší generace města Rokytnice (SGMR) ve spolupráci 
s Městem Rokytnice v O.h. pořádají pro rokytnické seniory,

 ale nejen pro ně poznávací výlet

OKOLÍ BROUMOVA
Termín: úterý 22. září 2009, odjezd v 8 hodin od nákupního 

střediska, návrat okolo 19. hodiny
Cena: senioři z Rokytnice 150,- Kč, ostatní 250,- Kč.

Přihlášky a platby přijímá paní Rýdlová v prodejně textilu na 
náměstí (Dům služeb). Další informace na tel. 739 168 353.



JAK SE „RODÍ“ JAK SE „RODÍ“ 
HORSKÝ KURÝRHORSKÝ KURÝR

 Měsíc co měsíc se k obča-
nům Rokytnice a okolí do-
stává měsíčník, do kterého 
právě teď, náš milý čtenáři, 

nahlížíš a sice Horský kurýr. 
Po mnoho let je toto periodi-
kum nedílnou součástí života 
občanů a návštěvníků našeho 
města. Málokoho však při 
čtení napadne, co všechno se 
musí odehrát, než se Kurýr 
dostane ke svým čtenářům. 
Proto budiž následující řádky 
průvodcem cesty od napsání 
článku, až po konečnou po-
dobu, kterou čtenář objeví ve 

své schránce nebo na pultu 
trafiky. Následujícími řádky 
se pokusím tuto cestu ukázat, 

protože se domnívám, že je 
to cesta zajímavá a v mno-
hém poučná.
 Na počátku je příjem člán-

ků jak od dopisovatelů, tak 
od členů redakční rady. Tato 
provede jejich korektury a 
uvede je do jednotlivých rub-
rik. Vše se děje na pravidel-
ných poradách vždy k vydání 
každého čísla. Následuje roz-
místění jednotlivých článků a 
fotografií do formátu stránek 
(tzv. špíglování) a už nám 
Kurýr putuje do tiskárny, 
kterou je již drahnou dobu 

tiskárna Uniprint v Rychno-
vě nad Kněžnou. 
 S úmyslem poznat celou 

cestu Horského kurýra tiskár-
nou, jsem požádal o exkurzi 
pana Josefa Janečka, odbor-
níka na slovo vzatého, který 
mě nejprve předal do rukou 
grafika Vlastimila Dyntara, 
jehož úkolem je připravit vše 
od výběru písma pro nadpi-
sy a text, přes výběr efektů, 
vyřazení na kovolisty, které 
projdou osvitem, tedy úkony 

potřebné pro práci tiskařů. V 
království tiskařů se mě opět 
ujímá pan Janeček a zasvěcu-
je mě do tajů tiskařiny. Zde 
se dozvídám, že se náš Ku-
rýr tiskne ve dvou barvách 
(černé a modré), že se tech-
nologie, která tak činí, nazý-
vá plochý ofset. Na vlastní 
oči vidím, jak se kovolisty 
upínají na válce tiskařského 
stroje, kde se text přes bar-
vu a vodu přenáší na gumový 
válec a z něho na papír. Je 
mně také vysvětleno, že zde 
musí být absolutní čistota a 
přesnost rozmístění. Toho 
se docílí pomocí mnoha pa-
sovacích značek, které musí 
tiskaři přímo vypiplat. Záleží 
na nich totiž další zpracová-
ní v knihárně. Zde již Kurýr 
pomocí falcování (skládání)
dostává formát, ve kterém 
ho známe. Zde vidím, jak 
záleží na přesnosti grafika 
a tiskaře, neboť právě tady 

by se případná nepřesnost 
projevila nejvíce. Moje další 
cesta vede ke snášecímu a ši-
címu stroji. Ten si jednotlivé 
složky pohyblivým pásem 
pobere a sešije. Takto sešitý 
Kurýr putuje do ořezávacího 
segmentu, který ořeže kraje. 
Zde se mi dostává informací, 
že se v tomto případě sešije 
vazbou V1, což je vazba šitá 

drátem. V jiných případech 
se používají i jiné vazby, na-
příklad V2, to je vazba lepe-
ná. Od tohoto stroje je již jen 
jediná cesta a sice k zabalení 
a expedici ke čtenářům.
 Loučím se tedy s mým prů-
vodcem a tiskárnu opouštím 
obohacen o poznatky z obo-
ru, který byl až dosud mimo 
mé chápání a právě z tohoto 
důvodu byla tato reportáž na-
psána, neboť jsem přesvěd-
čen, že mnoho našich milých 
čtenářů nemělo o tomto též 
ani ponětí. 

 Text a foto: zm
 

 V minulém čísle Horské-
ho kurýra jsme Vám slíbili 
reportáž o Nebeské Rybné a 
tamních aktivitách. Aktuálně 
jsme však zařadili reportáž o 
vydávání Horského kurýra. 
Zmíněnou reportáž o Nebes-
ké Rybné otiskneme v říjno-
vém čísle Horského kurýra.

 Grafi cké zpracování je v rukou grafi ka Vlastimila Dyntara.

 Zde se vše tiskne

 Finální zpracování



NÁŠ ROZHOVORNÁŠ ROZHOVOR
ROZHOVOR SE STAROSTOU BARTOŠOVIC V ORLIC-
KÝCH HORÁCH PANEM KOSTASEM KOTANIDISEM

 Za panem Kotanidisem jsem se vydala na Obecní úřad 
v Bartošovicích, kde jako starosta obce tráví spoustu času. Při 

našem povídání jsem se dozvěděla spoustu informací nejen 
o obci, ale také o obyvatelích, kteří zde žijí a celkově o životě 

v této hezké vesničce.

v podpoře výstavby a uskuteč-
nění výše zmíněných projektů. 
Lidé v obci nás osobní pomocí 
již několikrát podpořili, když 
bylo potřeba. Zatím se vždy 
našlo dost dobrovolníků, kteří 
pomohli např. při budování ob-
chůdku, při úpravě fotbalového 
hřiště nebo při již zmiňovaných 
kulturních akcích. Nezanedba-
telně nám pomáhají i chalupáři, 
kteří mají k Bartošovicím osob-
ní vztah. Tímto bych chtěl všem 
těmto lidem poděkovat. 

 A na závěr se zeptám, na 
čem právě pracujete? 

 Je až neuvěřitelné, kolik růz-
ných problémů je třeba řešit, 
aby z pohledu občana byl život 
v obci nerušený.
 Ale za největší prioritu po-
važuji dokončení projektu na 
rekonstrukci kulturního domu, 
probíhají jednání z projektan-
tem na technický projekt a s fi r-
mou GASTRO na uspořádání 
zařízení do kuchyně a sháním 
podklady pro projektového ma-
nažera z euroregionu, který nám 
zpracovává projekt na dotace. 
V měsíci září by se už pomalu 
mohlo začít z opravou izolace 
na kulturním domě. Za další, 
aby se obec mohla více rozvíjet, 
pracuji na změnách v územním 
plánu, který je starý 11 let a již 
nevyhovuje. Dále probíhá opra-
va sousoší „KALVÁRIE“ před 
kostelem, na které jsou také 
dotace.   
 Pokud to mohu shrnout, je 
před námi ještě mnoho prá-
ce, ale věřím, že s podporou a 
pomocí našich občanů v brz-
ké době  budeme moci říct, že 
Bartošovice jsou opět o trochu 
blíže představám obyvatel a 
návštěvníkům obce, v níž stojí 
zato žít.
 Přeji Vám spoustu úspěchů 
ve Vaší záslužné práci a hodně 
spokojených občanů Bartošo-
vic. 
   

Děkuji za rozhovor
Zuzana Soběslavová

 Příště rozhovor s panem 
Kamilem Peškem, majitelem 
hotelu Eduard v Rokytnici 
v Orlických horách.

v oblasti obchodu a stravování 
zabezpečí podnikatelský sektor, 
bude součástí kulturního domu i 
obecní restaurace. 
 Obchod smíšeným zbožím 
jsme museli vybudovat také 
sami, na jeho zřízení přispěl 
fi nanční podporou Královéhra-
decký kraj.
 Kostel je významnou domi-
nantou a kulturní památkou naší 
obce, proto obec darovala řím-
skokatolické církvi na opravu 
střechy částku 100.000,- Kč.

 Co Vaší obci chybí a na co 
naopak může být pyšná? 

 Chybí nám celoročně využi-
telné vhodné zázemí pro pořá-
daní kulturních a společenských 
akcí, jak jsem již výše zmínil. 
Za největší klad obce považuji 
polohu a charakter krajiny. Bar-
tošovice v Orlických horách leží 
přímo na hranicích s Polskem. 
Je zde nádherná příroda obklo-
pující obec. Obec má vzhledem 
k této jedinečné poloze velké 
možnosti, které se týkají turis-
tického vyžití v letních i v zim-
ních měsících.

 Pocítila obec nějakou změ-
nu v cestovním ruchu po ote-
vření hranic s Polskem?
 S datem vstupu ČR do schen-
genského prostoru se nám po-
dařilo opravit (zase za fi nanční 
podpory Královéhradeckého 
kraje) a znovuotevřít hraniční 
přechod do Polska.
 V sobotu, v neděli a v letní re-
kreační sezóně je provoz až 200 
aut za den. Většina turistů jen 
projíždí, někteří ale zastaví, aby 
nakoupili v našem obchodě.

 Poslední dobou se v médi-
ích často objevují pozvánky 
na různé kulturní akce ko-
nané ve Vaší obci. Některých 
z nich jsem se sama zúčastni-
la a musím říct, že jsou veli-
ce zdařilé. Uspořádat takové 
akce vyžaduje spoustu práce 
a hlavně ochotu obyvatel, 
něco podnikat.

 Samozřejmě na pomoc obča-
nů spoléhám především v ak-
tivním zapojení jak v kulturních 
akcích, které obec pořádá, tak i 

cí. Proto je realizace podmíněná 
úspěšnými žádostmi o dotace. 
 
 Říká se, že aby vesnice žila, 
musí mít školu, kostel, obchod 
a hospodu. Jak je to u Vás?

 Školu se nám pro nedosta-
tek dětí nepodařilo udržet a na 
hranici udržitelnosti je naše 
mateřská školka. Kdybychom 
ji museli uzavřít, znamenalo 
by to další odchod mladých lidí 
z vesnice. Proto hledáme v sou-
časné době spolu s paní ředitel-
kou možnosti, jak učinit školku 
co nejvíce atraktivní i pro přes-
polní děti.   
 Jsem si vědom, že prioritou 
každé obce je pořádání kul-
turních akcí, které lidi v obci 
spojuje. Nyní jsme při pořádá-
ní těchto akcí odkázáni pouze 
na letní měsíce. V obci je starý 
kulturní dům s velkým sálem, 
který sloužil jako kino a záro-
veň se zde pořádaly plesy a zá-
bavy. Tento objekt je již řadu let 
ve zbídačeném stavu a sál nelze 
využívat. Pro tyto účely chceme 
rekonstruovat jiný objekt na ná-
vsi. Přestavba bude nákladná a 
zatíží rozpočet obce, přesto je 
pro nás prioritou. Protože ne-
máme jistotu, že oblast služeb 

 Pane starosto, letos tomu 
budou 3 roky, co jste byl zvo-
len do funkce starosty obce 
Bartošovice v Orl.h. S jakými 
představami a cíli jste vstupo-
val na obecní úřad?

 Když projíždíte podhorskými 
a horskými vesnicemi v okolí, 
vidíte rok od roku větší rozdí-
ly. Některé vesnice vzkvétají, 
jiné stagnují nebo se jejich vy-
bavenost základními službami 
zhoršuje. V naší vesnici došlo 
po revoluci postupně k uzavře-
ní školy, obchodu a kulturního 
domu. Mojí prioritní snahou po 
nástupu do funkce je tento ne-
gativní trend zastavit, popřípadě 
vrátit vesnici základní vybave-
nost v oblasti školství, kultury a 
služeb. Ve spolupráci s Centrem 
evropského projektování jsme 
vytvořili koncepci rozvoje naší 
obce, kterou se nyní snažíme 
postupně naplňovat. Nyní jsme 
ve fázi zpracovávání projekto-
vé dokumentace pro stavební 
povolení. Naším cílem je re-
konstrukce kulturního domu, 
multifunkční hřiště, rozšíření 
vodovodu, oprava komunikací, 
rekonstrukce školky. Na většinu 
investičních akcí ale nemáme, 
jako malá obec, dostatek fi nan-



POHLED ZA HRANICE, TENTOKRÁT DALEKÝ KAZACHSTÁNPOHLED ZA HRANICE, TENTOKRÁT DALEKÝ KAZACHSTÁN
říkají, „bezdarožje“, což v pře-
kladu znamená, že zde v této 
situaci mizí veškeré cesty a vy-
davší se tam člověk zcela jistě 
končí v bahně a všudypřítom-
ném rozmočeném písku. Proto 
se v první fázi vydáme v našem 
vyprávění již potřetí na Mosk-
vu a podruhé na město Samara, 

kam jsme směřovali při minulé 
cestě na Sibiř. Tentokrát ale toto 
město projedeme a vydáme se 
směrem na jih, kopírujíce po-
hoří Ural a řeku stejného jména, 
která tvoří hranici mezi Evropou 
a Asií. Posledním místem před 
přejetím rusko-kazašské hrani-
ce je městečko Uralsk, kde je 
při pohledu do jeho uliček zřej-
mé, do jaké oblasti směřujeme. 
Stavby v arabském stylu, bílé 
budovy a všudypřítomné štipla-
vé slunce nás bude provázet po 
zbytek našeho putování. Po pro-
jetí tohoto města se před námi 
otevře široká a hlavně dlouhá 
step, která mizí za obzorem a 
naskýtá pohled, jaký je vidět jen 
při pohledu na otevřené moře. 
Kvalita cesty není také na kdo-
víjaké úrovni, a tak nás tu a tam 
zaujmou vesničky, na kterých je 
velmi zajímavý fakt, že každá 
má místo autobusové zastávky 
malé letišťátko, které se sestává 
z dřevěné budky (asi čekárny), 
vybavené „pytlíkem“ na měření 
síly a směru větru a kusem rov-
né zemské plochy, kterými tento 
kout světa bohatě oplývá. A to už 
se blížíme k městu Atyrau, které 
se v době budování socialismu 
nazývalo Gurjev a je hlavně pří-
stavem, kde se soustřeďuje ropa 
vytěžená ze dna Kaspického 

 Po výletu na dalekou Sibiř, 
který jsme podnikli v minulém 
díle našeho putování po oblas-
tech bývalého Sovětského sva-
zu, zavítáme do zajímavé země 
a sice Kazachstánu. Do země, 
která je v mnohém zajímavější 
než samotná Velká Rus. Stačí 
jen jmenovat: hlavní město Al-

ma-Ata (dnes Almaty) s nejvýše 
položeným cyklistickým ová-
lem na světě, kosmodrom Baj-
konur, chlouba komunistického 
dobývání kosmu, sladkovodní 
Kaspické moře, které se stejně 
jako pouště Karakum a Kyzil-
kum „houpají“ na ropě, která 
je hlavním zdrojem úspěšnosti 
hospodaření tohoto evropsko-
asijského státu. Když k tomu 
připočteme rozsáhlé stepi, v ma-
lých vesničkách stavení s prvky 
arabské architektury, má nám 
tato nesporně zajímavá země 
co nabídnout a stojí za to ji na-
vštívit. Vždyť i její obyvatelé, 
jejichž vzezření není zrovna ev-
ropské a v našinci vyvolává po-
cit nedůvěry, jsou vstřícní, milí 
a v každé situaci ochotní poradit 
a pomoci. My navštívíme město 
Tengiz, které patří k největším 
těžařským centrům a je pro na-
šince v mnohém exotické.

 Při volbě trasy nás nesmí 
zmást pohled do mapy, neboť 
tato nám jako nekratší cestu 
k našemu cíli nabízí pouť přes 
volžskou deltu kolem města As-
trachaň. Do těchto končin se ne-
doporučuje vydávat. Zde může 
totiž človíčka neznalého pomě-
rů a podnebí zaskočit déšť a ten 
zde vždy způsobí, jak místní 

moře. Je také posledním mís-
tem na evropském kontinentu. 
Po jeho projetí nás už čeká jen 
most přes řeku Ural a na jejím 
druhém břehu nás vítá Asie.

 Prvním místem ve velké Asii, 
které nás na tomto kontinentu 
přivítá, toť město zvané Dossov. 
Zde na človíčka odkojeného 
svou domovinou dýchne vprav-
dě exotická atmosféra. Vždyť 
například obrovský přežvykují-
cí velbloud uvázaný u semafo-
ru a trčící polovinou svého ob-
rovského těla do vozovky, není 
v těchto končinách nic neobvyk-
lého. Zmíněné město nás upoutá 
čistě bílým vzhledem všech ob-
jektů, které se z cesty, po které 
se pohybujeme, jeví jako obrazy 
z pohádek tisíce a jedné noci. 
Sněhobílá obydlí, zahalené tvá-
ře žen a všudypřítomnný písek 
z nedaleké pouště, která nás po 
projetí města pohltí. A skutečně, 
po pár kilometrech se cesta zve-
dá do mírného kopce a z jeho 
vrcholu se před námi rozprostírá 
široká poušť vyznačující se ob-
rovským množstvím malinka-
tých „koníků“, jejichž úkolem 
je dobývat z matičky Země ne-
přeberné množství ropy, které 
je v tomto koutě světa nadby-
tek. Pro našince je nutné podo-
tknout, že se blížíme k oblasti, 
kde za éry budování  socialistic-
ké hospodářské spolupráce trá-
vilo dlouhé měsíce mnoho na-
šich spoluobčanů při budování 
rafi nérie Karakačanak. Centrem 
bylo město Altay, kde je možno 
ještě dnes potkat mnoho kazaš-

ských, dnes už postarších žen, 
mluvících krásně a plynule čes-
ky. Člověka napadne, že se naši 
budovatelé socialismu nemuseli 
ve volných chvílích po těžké 
práci vůbec nudit.

 Mně se poštěstilo v této ob-
lasti navštívit město Tengiz, kde 
se v tu dobu stavěla obrovská 
ropná rafi nerie pro nejmenova-
ný americký ropný gigant neb 
šikovní Kazaši se ihned po od-
tržení od bývalého impéria jali 
svá bohatá naleziště této draho-
cenné suroviny náležitě zpeně-
žit, čímž se rázem stali  nezávis-
lým státem hlavně na Rusku. Na 
poznání města zde stačí pár dní 
neboť kruh zájmu našince se po 
určité době zúží na pozorová-
ní místních lidí a hlavně jejich 
zvyků. A když nám splní přání, 
jako je třeba jízda na velbloudu, 
který si člověka nejdříve označ-
kuje mohutným plivnutím nebo 
výlet prehistorickým autobusem 
k břehům Kaspického moře 
nebo návštěva místní nálevny, 
začne nás to táhnout domů. Ná-
hle zjistíme, že toto jako dobro-
družství stačilo a tak se vydáme 
na zpáteční cestu. Trasu zvolíme 
úplně stejnou neboť nepojede-
me neznámým prostředím tudíž 
se budeme cítit bezpečněji. A 
věřte, že dobrodružství je jedna 
věc a teplo domova věc druhá. 
Zcela určitě si našinec po tako-
véto cestě při pohledu na lvíč-
ka v našem státním znaku na 
hranicích oddychne a neubrání 
se dojetí ze šťastného návratu.                                                                                                                                         

   zm

Mateřské centrum Rampušáček pořádá

BURZU DĚTSKÉHO OBLEČENÍ  „P O D Z I M – Z I M A“
příjem zboží – 7.10.2009 – od 8:30 do 17:00
prodej zboží – 8.10.2009 – od 8:30 do 17:00

výdej peněz a zboží – 9.10.2009 – od 12:00 do 15:00
Burza se koná v prostorách domu SPLAV (bývalá knihovna 

-nad trafi kou Kuncovi) v Rokytnici v Orlických horách
Do prodeje přijímáme:

- dětské podzimní a zimní oblečení, dětskou podzimní a zimní obuv, 
oblečení denní potřeby (body, punčocháče, svetry..), dětské sportovní 

potřeby, ostatní (kočárky..) 
Přijímáme zboží čisté, zachovalé a nepoškozené.

Za každý kus si účtujeme manipulační poplatek 1,- Kč.
Z prodaného zboží připadá 10% ceny MC Rampušáček, 

přičemž tato částka bude použita na provoz centra.
Nevyzvednuté zboží bude předáno na charitativní účely.

! Přijďte svým dětem koupit podzimní a zimní oblečení za pár kaček !

 Město Atyrau



PŘEDCHÁZELO ANENSKÉ POUTI
KONCERT „TÓNY BEZ HRANIC“

 Již tradiční mezinárodní 
koncert s názvem „Tóny bez 
hranic“ proběhl ve středu dne 
22. července večer tentokrát v 
rokytnickém kostele Nejsvě-
tější Trojice. Účinkoval jako 
obvykle Rudolf Gerr z Ně-
mecka (zpěv), který před ně-
kolika lety přišel s myšlenkou 
organizovat tento mezinárod-
ní koncert v týdnu před Anen-
skou poutí, dále vynikající 
mladý klavírista a především 
varhaník Vladimír Jelínek a 
již podruhé na tento koncert 
dorazila také muzikální rodina 
Tarchalových ze sousedního 
polského příhraničí. Zazněly 
skladby starých mistrů i díla 
modernější, skladby známé i 

méně zná-
mé a Vladi-
mír Jelínek 
předvedl své 
opravdu mi-
strovské im-
prov izačn í 
umění. Kos-
tel byl zce-
la zaplněn 
posluchači, 
kteří po 90 
minutách programu velkým 
potleskem uznale zhodnoti-
li jeho vysokou uměleckou 
úroveň. Prostředí zámeckého 
kostela mělo osobité kouzlo 
zvláště pro některé bývalé ob-
čany německé národnosti, kdy 
někteří z nich zde měli mož-

nost být poprvé od konce vál-
ky, tedy po více než 60 letech! 
Příští rok se tento koncert 
opět uskuteční ve středu před 
Anenskou poutí – tentokrát v 
kostele sv. Filipa a Jakuba v 
Nebeské Rybné.

-mvk-

BOHOSLUŽBA V ÚDOLÍČKU
 K tradičním akcím, 
které předcházejí víken-
dové Anenské pouti, pat-
ří také bohoslužba v kapli 
Panny Marie v Údolíčku. 
Tato kaple byla postave-
na v roce 1866, stavba 
byla zaplacena ze sbírek 
tehdejších obyvatel. Bý-
valí rodáci spolu s Čes-
ko-německým fondem 
budoucnosti pomohli 
také s fi nancováním její 
generální rekonstrukce v letech 
1999-2000. Bohoslužba se tu 
koná zpravidla jen jedenkrát 
ročně právě v době, kdy tehdej-
ší rodáci německé národnosti 

spolu se svými potomky a pří-
buznými přijíždějí na rokytnic-
kou Anenskou pouť. Každým 
rokem jich ale ubývá a hodně 
to bylo znát letos právě při mši 
v Údolíčku. Zatímco tentokrát 

se všichni pohodlně vešli 
dovnitř do kaple, stáli v 
předešlých letech mnozí 
ještě i venku na silni-
ci před kaplí. Pan farář 
vzpomněl všech těch, 
kteří zde dříve žili a za-
sloužili se o stavbu zdejší 
kapličky, o její údržbu i 
pozdější celkovou opra-
vu. Zazněla, tak jako kaž-
dý rok, německy zpívaná 
píseň „Marienkapelle 

Liebenthal“, účastníci ochut-
nali pouťové koláčky a dveře 
kapličky se zase na celý jeden 
rok uzavřely.

-mvk-

 Páté červencové odpoledne patřilo již potřetí za sebou letnímu koncertu v kostele sv. 
Filipa a Jakuba v Nebeské Rybné u Rokytnice v O.h.
 Více než sto posluchačů přijalo pozvání Města Rokytnice v O.h. k návštěvě již třetího 
letního koncertu vážné hudby v kostele sv. Filipa a Jakuba v Nebeské Rybné. Koncerty 
jsou pravidelně připravovány panem Martinem Strejcem z Hradce Králové, hudebníkem a 
varhaníkem v kostele sv. Antonína na Novém Hradci Králové. Letošní koncert „Tří grácií“ 
představil tři mladé nadějné umělkyně: sopránistku Lucii Černou, klavíristku Kristýnu 
Konečnou a Jitku Baštovou hrající na akordeon. Více než hodinu trvající koncert se nesl 
v tónech skladeb a pěveckých partů Mozarta, Franze Schuberta nebo Johanna Sebastiana 
Bacha. Především krásný soprán Lucie Černé byl přítomným obecenstvem velmi obdivo-
ván.
 Výtěžek z dobrovolného vstupného, který činil více než 8 tisíc korun bude použit na opravy kostela sv. Filipa a Jakuba v Nebeské 
Rybné. Poděkování patří generálnímu partnerovi koncertu společnosti Orlicko a.s. z Nebeské Rybné. 

Text a foto Petr Hudousek

KONCERT „TŘÍ GRÁCIÍ“ V NEBESKÉ RYBNÉ

 Každý rok ve čtvrtek před 
rokytnickou poutí praská zdej-
ší hotel Eduard ve švech. Své 
setkání zde totiž mívají bývalí 
němečtí rodáci, jejich potomci 
a přátelé. Sál jídelny zdaleka 
nedostačuje, personál  otevírá 
posuvnou stěnu a prostor zvět-
šuje ještě o místnost, ve které 
je kulečníkový stůl. I tak židle 
sotva stačí. Jak by také ne, když 
přijíždí celý velký autobus i s 
účastníky ze Zdobnice. V úvo-
du je přečteno poselství nového 
předsedy německého Spolku 
Orlické hory Hartmuta Luxe, 
jehož hlavní motto znělo: „Vlast 
nelze zdědit. Ona je v naší mys-
li. A je také v naší duši.“ Ocenil 
též četné kontakty, které se po-
dařilo vybudovat mezi Němci 
a Čechy a vyjádřil přání, že i 
mladší generace se budou více 
zajímat o vlast svých předků.
 Za město Rokytnice přítom-
né pozdravili starosta města 
Petr Hudousek spolu s radním 
Janem Morávkem.
 Následoval bohatý kulturní 
program plný písní a básní. Ne-
směla chybět ani tradiční píseň 
„Mei Staadtla“ (Moje městeč-
ko), zpívaná v tradičním sude-
toněmeckém nářečí. Její první 
verš zní: „Hluboko v údolí mezi 
horami leží můj milovaný krás-
ný domov.“
 Vzpomínky a rozhovory ně-
kterých zúčastněných trvaly i 
přes půlnoc.  

-mvk-

NĚMECKÉ SETKÁNÍ

V HOTELU 

EDUARD



 Motoráček přivezl do Rokytnice další příznivce pouti.

 Hudební produkce patří neoddělitelně k poutím a bylo skutečně z 
čeho vybírat. Fotografi e zachycuje koncert Martina Strejce s Radkem 
Rejškem ve farním kostele.

 Tržiště řemesel na zámeckém 
nádvoří ožilo skutečnými mistry ve 
svém oboru.

 Náměstí bylo do posledního 
místa zaplněno stánkovými pro-
dejci.

PŘIJELA POUŤ A LIDÍ PROUD ZAPLNIL
V ROKYTNICI KAŽDÝ KOUT

 Letošní oslavy Anen-
ské pouti proběhly za ví-
ceméně pěkného počasí 
a všeobecné pohody. So-
botní přeháňky nikterak 
neovlivnily průběh plá-
novaných akcí, jen něko-
likrát během dne přinuti-
ly návštěvníky posedět si 
v párty stanu či v některé 
hospůdce nebo u stánku 
s občerstvením ochutnat 
nabízené dobroty.

Připomeňme si, 
jak to vše bylo…

 Již ve středu se ro-
zezněly v kostele Nej-
světější Trojice tradiční 
mezinárodní Tóny bez 
hranic, koncert vážné 
hudby v podání sólistů ze 
tří zemí. V pátek v dopo-
ledních hodinách přijíž-
děli stánkoví prodejci a 
rokytnické náměstí se pomalu 
plnilo. Pěkný program a hez-
ké počasí přilákalo do Rokyt-
nice rekordní počet lidí a vět-

šina návštěvníků se těšila na 
večerní ohňostroj. V průběhu 
odpoledne mohli příznivci 
Martina Strejce navštívit jeho 
koncert varhanní hudby v kos-
tele Všech svatých a poté ožil 
párty stan na náměstí, kde 
vyhrával Podorlický lázeňský 
orchestr, který posléze vystří-
dali country a rock.
 Slavnostní zahájení pouti 
znělkou a nádherný ohňostroj 
s vodopády barevných světel 

za zvuků podmanivé hudby 
naladil účastníky pouti, že 
mnozí setrvali v družné zá-
bavě až do rána.  To přivíta-
lo návštěvníky proměnlivým 

počasím, a tak bylo příjemné 
prohlížet si na nádvoří zám-
ku tržiště řemesel a prodejní 
výstavu originálních produktů 
Orlických hor a přitom popíjet 
horkou medovinu. Pro děti byl 
připraven doprovodný pro-
gram – maňáskové divadlo, 
lukostřelba a na své si přišli 
vyznavači železnice mladí i 
staří. Sičova malá železnice 
jezdila nepřetržitě s nákladem 
rodinných příslušníků a vý-

stava železničních modelů u 
nádraží spolu s budovou 103 
let staré výtopny včetně par-
ní lokomotivy přilákala velký 
počet obdivovatelů. Histo-
rický motoráček, který přijel 
z Pardubic, přivezl nejen pa-
sažéry, ale přilákal i regionál-
ní televizi, která natáčela prů-
běh Anenské pouti. Mnoho a 
mnoho zajímavých akcí mohli 
lidé navštívit, jako například 

den otevřených dveří v Ma-
teřské škole, účastnit se sou-
těžního klání Broumovského 
pivovaru v gumoběhu na 
náměstí, nebo v základní 
škole obdivovat aerobik 
a Horské myši a nebo 
si vybrat z několika ve-
černích diskoték. Neděle 
pokračovala stánkovým 
prodejem a rozmanitostí 
pouťových atrakcí. V 10 
hodin se konala pout-
ní mše svatá ve farním 
kostele Všech Svatých, 
kterou sloužil pomocný 
diecézní biskup Josef 
Kajnek. V odpoledních 
hodinách přivítal zaplně-
ný párty stan Vamberec-
kou dechovku, která uza-
vřela svým koncertem 
Anenskou pouť. 
Co dodat k pouti. Větší 
počet pouťových atrakcí 
a prodejních stánků mu-
sel uspokojit i náročnější 

návštěvníky. Toto vše by ale 
nebylo možné bez lidí, kteří 
hladký chod třídenní akce za-
jišťovali. Velký dík patří pra-
covníkům MIKSu, sboru dob-
rovolných hasičů s pomocí 
polských příslušníků, Policii 
ČR, sponzorům, pracovníkům 
údržby města a všem, kteří 
přispěli svou pomocí. 
Tak opět za rok na Anenské 
pouti v Rokytnici..        AlMa

Foto: Alena Mohrová, 
Jarka Divíšková



ZEPTALI JSME SEZEPTALI JSME SE

 Dne 4. srpna přijel štáb ČT 
pod vedením režiséra Rudolfa 
Chudoby se známou celebritou 
Ondřejem Havelkou, aby podle 
předem připraveného scénáře 
natáčel v prostorách zámku. 
V rámci cyklu pořadů „Památky 
na prodej“ bude televize vysílat 
a informovat o historických 
stavbách, které čekají na svého 
budoucího majitele, ale součas-
ně představí i ty památky, které 
byly opraveny, zpřístupněny 
veřejnosti a opět navráceny 
k našemu kulturnímu bohatství.                          

AlMa

ZÁMEK PUSTNE DÁL
 Česká televize Brno začala v 
srpnu natáčet pořad „Památky 
na prodej“ o chátrajícím zám-
ku v  Rokytnici v Orlických 

horách. Potvrdil to starosta 
města Petr Hudousek s tím, že 
o Anenské pouti bylo po osmi 
letech nádvoří tohoto zámku 
aspoň využito na tržiště. „Ob-
jevují se přes realitní kancelář  
zájemci, ale obávám se, že cena 
je příliš vysoká,“ dodal.  
 Nevyužitý zámek v Rokyt-
nici v Orlických horách, který 
je v majetku Strojíren Rokytni-
ce, beznadějně chátrá. Přitom  
Rokytnice v Orlických horách 
byla vyhlášena městskou pa-
mátkovou zónou roku 2003. 
K žádnému posunu nedošlo, 
jeho majitel Ing. František Pá-
cal, držitel rozhodujícího balíku 
akcií Strojíren Rokytnice, jed-
nal s městem o podmínkách, za 
nichž by zámek městu prodal. 
„Cena 10 milionů korun však 

byla pro naše město příliš vyso-
ká, nepřijatelná a neadekvátní. 
Jsme ochotni s projektem po-
moci v případě, že cena bude 
odpovídat stavu této památky 
s tím, že bychom mohli nalézt 
partnera, který by byl dosta-
tečně fi nančně silný, aby došlo 
k využití tohoto zámku pro 
multifunkční centrum. Tedy 
mělo by se tam pak provázet, 
mohly by se tam pořádat různé 
akce, určitě by se dal  využít i 
pro obřadní síň i k umístění 
muzejních expozic a k tomu 
gastronomický servis. Zámek 
je v rekonstrukci, část plastik 
v Anenském sále je sejmutá, 
uložená a majitel ani nežádal o 
peníze na dokončení. Mělo by 
se začít od střechy a statického 
zabezpečení.  Město jeho akce 

odmítá zařazovat do Programu 
regenerace památkové zóny, 
protože jsme zjistili, že zámek 
ani není pojištěn proti sdruže-
nému živlu. To považujeme za 
minimální povinnost majitele, 
aby tyto věci zajistil. Máme 
určité podmínky, z kterých ne-
hodláme ustoupit.  Zámek se tak 
pomalu, ale jistě stává ostudou 
rokytnického náměstí,“ dodal 
starosta Rokytnice v Orlických 
horách Petr Hudousek.                                

 -kr-

ČESKÁ TELEVIZE BRNO NATÁČELA NA ZÁMKU

 Horst Wanitschke přijíždí už 
řadu let do Rokytnice na pouť. 
Je synem MUDr. Rudolfa Wa-
nitschkeho, německého prak-
tického lékaře, který vlastnil 
dům v dnešní ulici 
J.V.Sládka, ve kterém 
dříve sídlila městská 
knihovna a dnes je 
tu sdružení SPLAV. 
Tento lékař byl tzv. 
partizány na konci 
války ubit k smrti. 
Zbytek rodiny byl 
odsunut do Němec-
ka. Československo, 
Orlické hory, Rokyt-
nice – to vše bylo pro 
Horsta Wanitschkeho 
desítky let tabu. Po 

46 letech od smrti svého otce 
se sem poprvé vypravil. Na 
jeho tehdejší pocity i na dneš-
ní názory se ho zeptal Horský 
kurýr.

 Horst Wanitschke s manželkou při 
rozhovoru pro Horský kurýr. Foto: Jan 
Morávek

I přes zákaz matky se vrací rád do Rokytnice

 Vy jste do Rokytnice přijel poprvé od smrti svého otce až v 
roce 1991. Proč taková dlouhá přestávka?
 Protože matka nám to víceméně zakázala. Říkala: Nejezděte ni-
kdy zpátky do vlasti, protože to, co udělali tátovi je neodpustitelné. 
Proto jsme se taky doma vůbec neučili česky, i když matka uměla 
perfektně česky. Vlastně všichni u nás uměli česky i německy, oba 
jazyky. Vždyť otec studoval v Praze a ve Vídni. Teprve poté, co v 
roce 1985 zemřela maminka, jsme se přeci jenom rozhodli sem jet. 
Impuls k tomu dal můj bratranec, který mi řekl: Horste, pojeď se 
mnou na rokytnické setkání. A tak jsem si řekl, že pojedu.

Jaké byly Vaše první dojmy? Dnes je to už 18 let. Změnilo se 
podle Vás něco za tu dobu?
 Myslím, že lidé se za tu dobu změnili. My jsme tehdy měli strach 

sem jezdit. Byl to takový typický stát východního bloku: všude 
policie, šeď, lidé si nás tak zvláštně prohlíželi, ani nepozdravili. 
Dnes je pěkné, že ať jdu kamkoliv, tak slyším: Dobrý den, dobrý 
den. Jdu do lesa na procházku a zase: Dobrý den. To dříve nebylo. 
Lidé viděli, že jsme zápaďáci. Už podle oblečení museli vidět, že 
nejsme Češi. Když jsme tu byli poprvé, tak jsme spali v Eduardu a 
necítili jsme se tam dobře. Tehdy bylo krátce po revoluci a mnoho 
jiných možností na přespání tu nebylo. Pak jsem jednou viděl ku-
chyň a řekl jsem si: Tak tady už nikdy více.

 Dnes v Německu aktivně pracujete ve spolku Orlické hory. 
Jaká je jeho činnost?
 Setkáváme se teď v Německu každý rok, dříve to bylo jednou 
za dva roky. Sjíždíme se, abychom si vyměnili názory a popoví-
dali o vlasti. Informujeme také vždy o tom, co se děje v Orlických 
horách a snažíme se též vyhovět přáním, které mají naši členové. 
Staří členové ale umírají a je nás tak stále méně. Bohužel je jen 
málo našich synů a dcer, kteří mají zájem sem s námi jet. Přije-
dou jednou, ale víc zájmu o společnou práci směrem k vlasti už 
nemají, aby se podařilo udržet kontakty, které dnes my s Čechy 
máme, a aby dále navštěvovali oblasti a místa, odkud pocházeli 
jejich předkové.
 Já osobně píšu články do takového krajanského časopisu, jme-
nuje se „Mei Heemt“ („Můj domov“ – pozn. redakce), články s 
tématikou Rokytnicka. Dodávám fotky a spolupodílím se na re-
dakční práci.

 Co byste rád vzkázal čtenářům Horského kurýra?
 Chtěl bych především jasně vyjádřit, že nemáme vůbec žádné 
nároky ve vztahu k dnešním obyvatelům, co se týká například 
domů nebo pozemků, atd. Je to pro nás uzavřené, neexistuje tady 
žádný revanšismus. A ti lidé, kteří by snad něco takového přeci jen 
ve svém srdci nosili, ti už zemřeli. A také bych chtěl říci, že sem 
nyní jezdíme i s manželkou pravidelně a rádi.
                                          Za rozhovor poděkoval Jan Morávek

V příštím čísle se zeptáme pana Petra Pavlíka z Rokytnice 
v Orlických horách na jeho podnikatelské záměry.



 Tak milí čtenáři, prázdniny 
nám utekly jako voda v naší 
říčce Rokytence a s nástupem 
nového školního roku jsem 
tady opět já, váš věčně všímavý 
psí přítel Ben. V době prázdnin, 
kdy jsme si my psi i lidé užívali 
sluníčka a pohody, se v našem 
městě událo mnoho zajíma-
vých věcí, na které jsem shlížel 
ať už ve svém okně nebo jsem 
byl přímo v centru dění. V mé 
psí mysli utkvěl nádherný oh-
ňostroj při zahájení Anenské 
pouti, mnoho pěkných akcí ve 
středisku Splav, Český pohár 
v silniční cyklistice, jehož cíl 
jsem měl, věřte mi, ze svého 
okna jako na dlani a mnoho 
dalších akcí, na které si v této 
chvíli ani nevzpomenu. Co 
však pevně zakotvilo v mé psí 
mysli je nezvratná skutečnost, 
že se právě v létě stává naše 
město přímo „mraveništěm“ 
všeho možného co má kola, ať 
už na šlapací nebo motorový 
pohon.
 A tímto bych se chtěl za-
myslet nad počínáním mnoha, 
zdůrazňuji, mnoha lidiček, ať 
už sedí v sedle svého šlapací-
ho nebo motorového miláčka, 
stejně tak za volantem svého 
nablýskaného auta. A zde bude 
mít můj pohled poněkud smut-
nější výraz. Můj psí rozum totiž 
dost dobře nechápe, proč někte-
ří z vás lidiček, kteří se zajisté 
právem považujete za nejdoko-
nalejší tvory, chováte v těchto 
chvílích, abych byl slušný, po-
někud zlotřile. Ze svého okna 
mám totiž možnost pozorovat, 
jak přes náměstí plné lidí pro-
letí motorka, tak rychle, že se 
všichni nestačí divit. Všichni 
přihlíží, nikdo na to nic neřek-
ne, nikdo se nad tím nepozasta-

ví a život běží dál. 
Záhy uslyším, že 
v našem městečku, 
které mělo v mi-
nulosti problémy 
„jen“ s přítomnos-
tí ruských vojáků, 
zatýká URNA vý-
robce a distributo-
ry drog nebo se při 
mé ranní procházce 
proti mně vyřítí ve 

velké rychlosti auto. Na tom by 
nebylo nic divného, jak jsem 
již uvedl, ale toto se událo čas-
ně ráno. Jen těžko si ten, co se-
děl za volantem, jen tak nařídil 
budíka a jel si zazávodit. Můj 
psí instinkt mi říká, že šel odji-
nud, než z tepla své postele. A o 
takových příkladech bych mohl 
vyprávět ještě hodně dlouho a 
mnoho z vás by si toho ani 
nevšimlo. Stalo se však něco 
strašného. Jen kousíček od na-
šeho, kdysi poklidného města, 
zjevně zbytečně vyhasl jeden 
velice mladý život. Způsobem, 
který jsem před chvílí líčil a za 
zcela drastických okolností. A 
když už to neuděláte vy lidé, 
tak se zeptám já. Proč se musejí 
podobné věci dít? Jde takovým-
to tragédiím předejít? Jistě toto 
se děje všude na světě a vy lidé 
to berete jako normální součást 
vašeho bytí. A proto o tom já, 
váš pes Ben, rozmlouvám s ví-
rou, že v sobě najdete alespoň 
kousek svého dobrého Já, aby 
těch pomníčků stojících podél 
našich cest, a které se pováž-
livě přibližují k našemu městu, 
bylo co možná nejméně.
 Nakonec bych vám chtěl 
sdělit ještě jednu věc. Má psí 
mysl je veskrze moc citlivá a 
tak mě moc mrzí, že jsem vás 
nepočastoval veselými postře-
hy. To, co jsem vám zde sdělil, 
se opravdu děje a byl bych rád, 
kdybych se dočkal opět toho 
poklidného městečka se šťast-
nými lidmi, kteří se mají rádi 
a netruchlí nad ztrátou svého 
blízkého. Věřte mi, že mé psí 
srdce by rádo příště vyprávělo 
jen o radosti a ne o bolesti.                 

Váš Ben                                                                                                                                        
zm

JAK TO VIDÍM JÁ
 Je až k nevíře, co vše se může přihodit. Díky výpadku elek-
trického proudu se přímo o půlnoci rozezněl alarm hlídající naší 
mateřskou školu. První na místě byla Policie (přesněji paní poli-
cistka) a ihned mapovala 
situaci. Nejednalo se o 
žádné nezákonné vnik-
nutí ani ohrožení, ale pro 
zúčastněné šlo o přínos-
nou zkušenost. Paní ředi-
telka „alarm ukonejšila“, 
všichni přítomní (upro-
střed noci probuzení) 
zkontrolovali budovu, 
okna, dveře a s pocitem 
„je dobře že se nic nestalo“, se vrátili do teplých postýlek. 
 Policie reagovala bezvadně a to již poněkolikáté. Červnová ná-
vštěva příslušníků policie u dětí zcela určitě pomohla k ochraně 
zdraví a bezpečí našich nejmenších. Rodičovský zdvižený prst a 
varovná slova učitelky jistě znamenají hodně, ale poučení od „paní 
policistky“ – to už je opravdu pravda.
 Tímto chceme poděkovat „naší Policii“. Tady u nás ve školičce 
slova „Pomáhat a chránit“ zafungovala. Až se tímto heslem – třeba 
někdy – budeme řídit alespoň trochu všichni, tak bude – třeba ně-
kdy – lépe.                                                                 Vaše školička                                                                                                                             

Gall.

POMÁHAT A CHRÁNIT



KOŘENÍ A BYLINKYKOŘENÍ A BYLINKY
RECEPTY - RADY - ZKUŠENOSTI

MĚSÍČEK LÉKAŘSKÝ 

- CALENDULA OFFICINALIS

 Měsíček zaujímá mezi do-
mácími léčivými rostlinami 
důležité místo. Patří mezi 
rostliny, které dovedou léčivě 
zasáhnou i při rakovinných 
nádorech. Na venkově ho na-
jdeme v mnohých zahradách, 
někdy i planě roste na rumiš-
tích. Dosahuje výšky 30 až 
60 cm, jeho květy jsou žluté a 
oranžové, stonek a listy jsou 
šťavnaté a na omak lepkavé. 
Je více forem a všechny mají 
stejné léčivé účinky. Jsou-li 
květy měsíčku ráno po sed-
mé hodině uzavřené, bude ten 
den pršet. V minulých dobách 
ho proto pokládali za předpo-
vídače počasí. Staří Egypťané 
používali měsíček jako omla-
zující prostředek, možná pro-
to byly mnohé ženy starého 
Egypta tak krásné. Ve velké 
úctě mají měsíček i hinduisté, 
jeho květy zdobí oltáře svých 
chrámů. V lidovém léčitelství 
se sbírají a používají květy, 
listy i stonky. Měsí-
ček je třeba sbírat jen 
za slunečného poča-
sí, neboť tehdy jsou 
léčivé účinky největ-
ší. Trhají se zejména 
květy bez lůžka a zá-
krovu nebo i celý květ včetně 
kalicha. Z čerstvých květů 
si můžeme vyrobit mast. Na 
zimní měsíce si můžeme na-
sušit květy do zásoby na čaj. 
Měsíček pročišťuje organis-
mus, podporuje krevní oběh 
a napomáhá hojení ran. Zvy-
šuje sekreci žluče, potlačuje 
růst baktérií, urychluje hojení 
hnisavých a špatně se hojí-
cích ran doprovázených zá-
něty, užívá se proti plísním a 
proti bércovým vředům. Pří-
znivě ovlivňuje činnost jater 
a žlučníku, pozitivně působí 
proti infekčním chorobám, 
napomáhá při léčbě astmatu, 
kašli, bušení srdce, upravuje 
menstruaci, hojí vnitřní záně-
ty (záněty žaludku a střev), 

zlepšuje činnost srdce při 
mírném poklesu krevního 
tlaku, působí antibioticky a 
mírně sedativně, podle ně-
kterých prací i omezuje růst 
nádorového bujení (zejmé-
na dělohy, prsu a zažívacího 
ústrojí). Zevně lze měsíčku 
ve formě obkladu použít na 
takřka jakékoliv rány včet-
ně zánětů očních a ušních; 
osvědčily se zábaly čerstvé, 
naklepané byliny na křečové 
žíly, které se aplikují na noc. 
Jako kloktadlo se může pou-
žít při afekcích v dutině ústní.

 Čaj se obvykle připravuje z 
jedné čajové lžičky květů na 
100 až 150 ml vody - užívá 
se 2x až 3x denně. Při zevním 
použití se užívají obklady z 
pomletých celých čerstvých 
rostlin bez kořene nebo se 
připravuje měsíčková mast.

 Mast: Dvě hrsti čerstvých 
květů, 500 g sádla ze 
střev vepře krmeného 
přirozeným způso-
bem, nebo dobré vep-
řové sádlo se ohřeje 
na takovou teplotu, 
jako když se smaží ří-

zek. Do vřelého tuku nasype-
me květy měsíčku (případně i 
nadrobno nakrájené celé rost-
liny), necháme vzkypět a od-
stavíme. Vše necháme stát v 
chladu přikryté nejdéle týden. 
Potom směs slabě ohřejeme a 
přefiltrujeme přes lněné plát-
no do připravené čisté nejlépe 
skleněné nádoby. 

 Použití v kuchyni - květy 
měsíčku můžeme přidat do 
vařené rýže, zabarví ji dožlu-
ta a dodají ji pikantní chuť.

 Nakonec přidám ještě jed-
nu výbornou vlastnost měsíč-
ku – můžeme jej užívat bez 
obav a dlouhodobě. 

AlMa

Pečovatelská služba 
Města Rokytnice v Orlických horách

NABÍZÍ SVÉ SLUŽBY

při zajištění stravy a chodu domácnosti
při osobní hygieně
při zvládání běžných úkonů o svoji osobu
při zprostředkování kontaktu se společenským prostředím
při uplatňování práv, při obstarávání osobních záležitostí

PROVOZNÍ DOBA – pracovní dny
Pondělí – pátek   6.30 – 15.00 hodin

e-mail: pecovatelska.sluzba@mu.rokytnice.cz, 
dasa.lavrencikova@mu.rokytnice.cz

tel.: 491 616 996

Očkování proti chřipce - ANO či NE? 
Kdy? Na jak dlouho nás očkování chrání?
 Chřipka není každá banální infekce dýchacích cest, za niž je 
mnohými lidmi považována.
 Kvůli této mylné představě pak usoudí, že prevence v podobě 
očkování není v jejich případě nutná. Naopak, chřipka je závažné 
onemocnění. Chřipkový virus bohužel podléhá častým změnám, 
proto každoročně Světová zdravotnická organizace (WHO) určuje 
chřipkové kmeny, které budou další rok použity v očkovací látce. 
Proto se musí proti chřipce přeočkovávat každý rok. I když její 
výskyt začíná u nás každoročně již v prosinci, „nejvíce řádí“ až v 
únoru a březnu.

JAK SE OČKUJE?
 Očkování proti chřipce se podává do deltového (ramenní-
ho) svalu, ale také pod kůži na předloktí, nejlépe před oče-
kávaným výskytem onemocnění, tj. od září do prosince. 
 Očkovat je možné i v průběhu epidemie, situa-
ci vždy posoudí ošetřující lékař dle pokynů epidemiologů. 
Očkování nutno každoročně opakovat kvůli změnám chřipkových 
virů, jinak samotné očkování zanechává dostatečnou ochranu na 
více než jeden rok.

JAKÝ JE EFEKT OČKOVÁNÍ?
 U mladých lidí očkování snižuje výskyt onemocnění 5 - 6x v 
porovnání s neoočkovanými. U starších lidí očkování zcela neza-
brání vzniku onemocnění, ale onemocnění proběhne mírněji.

ÚHRADA ZP
 Zdarma v České republice dostávají očkování všichni senioři a 
zaměstnanci domovů důchodců a podobných institucí, dále všech-
ny osoby starší 65 let mimo tyto instituce a všichni lidé včetně dětí, 
kteří trpí chronickým onemocněním srdce, cév, dýchacího systé-
mu, ledvin a cukrovkou.

REAKCE PO OČKOVÁNÍ
 Nebývají závažné, většinou jde o zarudnutí a otok v místě vpi-
chu různé velikosti, které většinou samy vymizí, lze také přiklá-
dat studené obklady. Dále pocit únavy, zvýšená teplota. Proto je 
vhodné v den očkování proti chřipce vyloučit jakoukoli fyzickou 
námahu a dodržet klidový režim.

Očkovací látky: Bergrivac, Daronrix, Fluarix, Fluad, Focetria, 
Infl exal V, Infl uvac, Optafl u, Vaxigrip. Cena očkovacích látek a je-
jich nabídka v lékárnách se každoročně liší, je třeba se informovat 
u ošetřujícího lékaře.

OKÉNKO DOKTORAOKÉNKO DOKTORA



  Setkání krajkářek ve vamberecké Sokolovně. Foto: D. Fitzková

 Letní tábor na Jitřence ve Zdobnici. Foto: D. Fitzková

 Titulek jsem si tak trochu 
vypůjčila ze článku, který vy-
šel v hradecké příloze MLA-
DÉ FRONTY DNES dne 24. 
července 2009. Redaktor teh-
dy s námi prožil jeden tábo-
rový den a popsal naši zimní 
– letní olympiádu a dalším 
činnostem, kterým byl tábor 
věnován. Letní tábor Kačen-
čino krajkové království byl 
již třetím volným pokračo-
váním táborů, zaměřených 
hlavně na paličkování a další 
tvořeníčka jako zdobení tri-
ček, korálkování, malování na 
sklo, ubrouskovou techniku 
apod. Hlavním motivem byly 
opět krásné Pohádky z Orlic-
kých hor od Josefa Lukáška, 
které se krásně poslouchaly 
večer před spaním. Letos do 
tradičního dívčího osazenstva 
pronikli poprvé dva chlapci a 
myslím, že se nenudili a holči-

čí převaha jim vůbec nevadila. 
Tábor se konal ve Zdobnici 
na chatě Jitřenka (musím po-
děkovat za perfektní zázemí a 
výborné jídlo) a pořádalo jej 
Déčko, Dům dětí a mládeže 
v Rychnově n.Kn. – oddělení 
paličkované krajky v Rokyt-
nici. 
 Další naší tradiční letní čin-
ností byla účast na V. Krajkář-
ských slavnostech ve Vamber-
ku. Tentokrát jsme jako téma 
naší kolektivní práce zvolili 
Malého prince, překrásnou 
knížku Antoine de Saint - 
Exupéryho. Na motivy přečte-
ných úryvků z knížky děti ma-
lovaly a následně paličkovaly 
obrázky. O tom, že se práce 
dětí z Rokytnice opravdu lí-
bila, svědší 2. místo v divácké 
soutěži O nejzajímavější pre-
zentaci, kterou letos poprvé 
vyhlásilo město Vamberk. V 

PALIČKUJÍ A PAK BRUSLÍ

 Stalo se tak v sobotu 18. července na Ledříčkových slavnos-
tech v Bartošovicích v Orlických horách, na které byl místní 
senátor Miroslav Antl také pozván. Malíř, kolážista, básník a v 
neposlední řadě učitel Jan Píša si pro něho připravil skutečně 
originální dárek. „Já Vám za chvíli něco přinesu“, obrací se 
směrem k doktoru Antlovi Píša. Po chvíli se objevil a pod paží 
nesl velkou koláž a povídá: „Tak tady to máte ode mne. Tu ko-
láž jsem nazval ´Recyklace se nezdařila´“. Senátor se zájmem 
hleděl na desítky postaviček a povídá: „Hned bych tady v koná-
ní některých spatřoval skutkovou podstatu trestného činu.“ Inu 
právník tělem i duší se prostě nezapře. Celý obraz měl prasklé 
sklo. „To Vám někde upadlo, ne?“, udeřil senátor na umělce. 
Že by se jednalo o nějaký efekt svědčící o tom, že se recyklace 
nezdařila, mu odmítal uvěřit. Dílo bylo naloženo do pojízdné 
senátorské kanceláře zvané „Antlon“ a Miroslav Antl slíbil, že 
jej nechá instalovat v jedné ze svých oblíbených plzeňských re-
staurací v Praze. Nebuďte tedy překvapeni, když někdy v Praze 
uvidíte „nezdařenou recyklaci“ našeho umělce z Orlických hor 
Jana Píši.                                                                      – mvk –

Jan Píša Jan Píša 

věnoval senátorovi věnoval senátorovi 

Antlovi kolážAntlovi koláž

Celní správa ČR 
ve spolupráci s Klubem vojenské historie 
Náchod vzpomenou 20. září v 11 hodin 

u pomníčku Josefa Navrátila na Vrchní Orlici, 
místní části Bartošovic v Orlických horách, 

71. výročí zastřelení člena SOS dozorce 
fi nanční stráže Josefa Navrátila.

VZPOMÍNKOVÁ AKCE U PAMÁTNÍKU VZPOMÍNKOVÁ AKCE U PAMÁTNÍKU 

JOSEFA NAVRÁTILA V BARTOŠOVICÍCHJOSEFA NAVRÁTILA V BARTOŠOVICÍCH

Rokytnici jsme Malého prince 
představili zatím velmi krát-
ce na řemeslnickém tržišti o 
Anenské pouti dne 25.7.09. 
Bylo to bohužel jen v odpo-
ledních hodinách, protože 
dopoledne jsme ještě končili 
letní tábor.
Pro každého, koho zajímá, jak 
paličkování vypadá zblízka a 
co je možné si u nás vyrobit, 

jsou připraveny kroužky palič-
kování a výtvarné dílny.
Kde: Základní škola Rokytni-
ce, 1.patro nad školní jídelnou
Kdy: pondělí, úterý, čtvrtek 
13.00 – 17.00 hod., ve středu 
– výuka v Kunvaldu.
                                                                                   

D. Fitzková                                                                        
Oddělení paličkované 

krajky Rokytnice



ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory
 Zimní slevy
    www.zaluziecz.cz
    e-mail: clona@tyhan.cz

Firma: 465 612 077
Mobil: 602 412 012
Privat: 465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

Trafika Dana VeseláTrafika Dana Veselá
náměstí Rokytnice v O.h.

 dobíjení telefonů přes terminál 
 kurzové sázení
 sazka, sportka ON-LINE 
 denní tisk   upomínkové předměty 
 drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:OTEVÍRACÍ DOBA:
pondělí - pátek  6 - 17 hod.
sobota  7 - 12 hod.
neděle  8 - 12 hod.

Všechny zveme
 k nákupu!



TRAFIKA TRAFIKA 

PETR KUNCPETR KUNC

ROKYTNICEROKYTNICE

 PĚČÍN – Osm družstev se 
sešlo na dalším ročníku (deva-
tenáctém?) pěčínského turnaje 
tříčlenných družstev v nohejba-
lu, který se uskutečnil v sobotu 
22. srpna 2009 na víceúčelo-
vém hřišti před budovou obec-
ního úřadu.
 Po vzájemné dohodě se 
mužstva rozdělila do dvou zá-
kladních skupin. Skupinu A si 
vylosovala mužstva: Kostelec, 
Brkalové Rokytnice, Chrudim 
a Naplaveniny Pěčín, skupinu 
B: Dřevokazi (Pěčín + Rokyt-
nice), Kunvald, Rokytnice B a 
Žamberk (původně Kazišuci, 
letos Nekazišuci – prostě Žam-
berk).
 V utkáních velmi vyrovna-
né úrovně postoupila do semi-
fi nále ze skupiny A družstva 
Chrudimi (1. místo – 6 bodů) 
a Brkalové (2. místo – 4 body), 
ze skupiny B Žamberk (1. mís-
to, 6 bodů) a Dřevokazi (2. 
místo, 4 body). Semifi nále se 
hrálo křížem (první s druhým). 
V něm Chrudim podlehla Dře-
vokazům 0:2 a Žamberk vyhrál 
nad Brkálovci 2:1. Třetí místo 
nakonec vybojovala Chrudim 
s Brkálovci 2:1 a v boji o první 
a druhé místo vyhrál Žamberk 
nad mužstvem Dřevokazů rov-
něž 2:1.
 Počasí relativně přálo, roz-
hodčí Zdeněk Gregor a ředitel 
turnaje se dopouštěli minima 
chyb, takže lze shrnout – pěčín-
ský turnaj v nohejbalu se opět 
vydařil.
 Vzhledem k narůstajícímu 
dešti se ceny udělovaly v pro-
storách pohostinství U Rych-
táře, které si zároveň zaslouží 
pochvalu za zajištění veškerého 
občerstvení. O 5. a 6. místo se 
podělila družstva Naplaveniny 
Pěčín a Kunvald, 4. místo zís-
kali Brkálové, třetí Chrudim, 
druhé Dřevokazi a vítězem 
turnaje se stalo družstvo Žam-
berka.
 Všem patří poděkování za 
účast, těm nejlepším blahopřá-
ní k cenám a pohárům. Za rok 
(pravděpodobně na dvacátém 
ročníku?) – nohejbalu zdar! ba

NOHEJBAL

PŘED ÚŘADEM

 Oprava je plánova-
ná zhruba na tři měsíce. 
Provádí ji odborná fi rma 
Karel - opravy hudebních 
nástrojů. Jedná se o ná-
stroj mechanický, vyrobe-
ný varhanářem Riegerem 
roku 1894. Pro zajímavost 
odborný laik by napočí-
tal 1585 píšťal, ale díky 
své jedinečné konstrukci, 
i když jde o nástroj kon-
certní, je složen pouze 
z 1118.                         Ja

 V příštím čísle Hor-
ského kurýra otiskneme 
obsáhlejší článek o opravě 
rokytnických varhan.

GENERÁLNÍ OPRAVA VARHAN 
V KOSTELE VŠECH SVATÝCH V ROKYTNICI 

V ORLICKÝCH HORÁCH NA NÁMĚSTÍ

 ŠKOLNÍ POTŘEBY
sešity, obaly, 

penály, psací potřeby, 
pastelky, barvy, 

štětce atd. 

 DÁLE NABÍZÍME
grilovaní tácky, uhlí, 

brikety, alobal, 
stáčený rum, 

vodka, slivovice



CENTEP,spol. s r.o.
Kasárna č. 50

Rokytnice v Orlických 
horách

Pěstitelská pálenice
    

Oznamujeme všem zákaz-
níkům, že od 3. srpna 2009 
je opět otevřena pěstitelská 

pálenice v Rokytnici 
v Orlických horách.

Minimální množství kvasu 
je 150 litrů. Cena zůstává 

stejná jako v minulých letech 
a činí 260,-Kč za litr 100% 

alkoholu.
Objednávky jsou přijímány 

na telefonu 494 595 392 nebo 
mobil 736 752 201  p. Hirka. 

Hirka Roman,
jednatel společnosti

MĚSTSKÉ INFORMAČNÍ A KULTURNÍ STŘEDISKO
Města Rokytnice v Orlických horách a redakce Horského kurýra

OTEVÍRACÍ DOBA PRO VEŘEJNOST
OD 1.9.2009 DO 20.12.2009

 PONDĚLÍ                   9.00 - 12.00 13.00 - 16.00 HODIN
 ÚTERÝ                            9.00 - 12.00      HODIN
 STŘEDA                          9.00 - 12.00 13.00 - 16.00 HODIN
 ČTVRTEK                        9.00 - 12.00                 HODIN
 PÁTEK                         9.00 - 12.00 13.00 - 16.00 HODIN
 SOBOTA                                                                                 ZAVŘENO
 NEDĚLE                                                                                                                           ZAVŘENO 

Provozovatel:Město Rokytnice v O.h., IČO 275301
Tel./fax: 494 595 326, 494 379 023, 736 752 200

e-mail: info-service@rokytnice.cz nebo hoku@rokytnice.cz,  www.info.rokytnice.cz

PROGRAM NA ZÁŘÍ

Sdružení SPLAV Rokytnice 
v Orlických horách 

Vás srdečně zve

11.9.2009 od 18 hod. 
POVÍDÁNÍ O DULÁCH 

(ve Splavu)

18.9.2009 od 18 hod. 
VYSTOUPENÍ SMÍŠENÉHO 

PĚVECKÉHO SBORU 
SMETANA 

HRADEC KRÁLOVÉ 
(v kostele Všech svatých)

25.9.2009 od 19 hod. 
MINI FILMOVÝ KLUB 

U SPLAVU
 

Dotazy na tel: 604 277 417, 
e-mail: 

sdruzenisplav@seznam.cz

    



OS Za horami a MAS Vyhlídka Záměl, o.s. pořádají ve dnech 
11. - 12. září 2009 v rámci realizace vzdělávacího programu č. 
08/005/3310a/452/001700 Kunštátský sekáč, který byl podpořen z EA-
FRD „Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje 
do venkovských oblastí“ v Neratově – Bartošovice v Orl.h. (restaurace 
LILIE) 8 – 17 hod. a dále dle programu exkurze (Letohrad), vzdělávací se-
minář na téma: VENKOVSKÁ MUZEA. Více na: www.oszahorami.eu .

OS Za horami  pořádá  pro rodiče a děti 
III. PAŠERÁCKOU STEZKU v pátek 18. září 2009 od 17 hodin, sraz u 
ZŠ a MŠ v Orlickém Záhoří. Více na: www.oszahorami.eu .
Smíšený pěvecký sbor SMETANA Hradec Králové Vás srdečně 
zve na koncert do kostela sv. Jana Křtitele v Orlickém Záhoří v neděli 
20. září 2009 ve 14.00 hodin. Více na: www.orlickezahori.eu .

OS Za horami a MAS Vyhlídka Záměl, o.s. pořádají ve dnech 
25. - 26. září 2009 v rámci realizace vzdělávacího programu č. 

08/005/3310a/452/001700 Kunštátský sekáč, který byl podpořen z EA-
FRD „Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje 
do venkovských oblastí“ v Neratově – Bartošovice v Orl.h. (restaurace 
LILIE) 8 – 17 hod. a dále dle programu exkurze, vzdělávací seminář na 
téma: Šetrná turistika v přírodně cenných územích (NATURA). Více na: 
www.oszahorami.eu .

OS Za horami a MAS Vyhlídka Záměl, o.s. pořádají ve dnech 
9. – 10. října 2009 v rámci realizace vzdělávacího programu č. 
08/005/3310a/452/001700 Kunštátský sekáč, který byl podpořen z EA-
FRD „Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje 
do venkovských oblastí“  v Neratově – Bartošovice v Orl.h. (restaurace 
LILIE) 8 – 17 hod. a dále dle a dále dle programu exkurze (Orlické 
Záhoří, Pěčín) vzdělávací seminář na téma: VYUŽITÍ OBNOVITEL-
NÝCH ZDROJŮ A ÚSPORY ENERGIE NA VENKOVĚ, VÝROBA 
BIOPALIV. Více na: www.oszahorami.eu .

PLÁNOVANÉ AKCE V ORLICKÉM ZÁHOŘÍPLÁNOVANÉ AKCE V ORLICKÉM ZÁHOŘÍ

 Za účelem zvýšení informo-
vanosti obyvatel o správném 
zacházení s vysloužilými elek-
trospotřebiči připravilo Město 
Rokytnice v Orlických horách 
ve spolupráci s provozovatelem 
kolektivního systému, společ-
ností ELEKTROWIN a.s. sérii 
článků - Vše, co je nutné vědět 
o zpětném odběru

VI.část
Pomáháte recyklovat?

Chráníte životní prostředí
 a suroviny!

Co se dál děje s vyřazeným 
spotřebičem

 Průměrná česká domácnost 
používá šestnáct různých druhů 
elektrospotřebičů – od nejvíce 
rozšířených praček, ledniček a 
televizí až po zatím méně ob-
vyklé myčky na nádobí. Co 
dělat, když některý z nich do-
slouží, nebo se jej rozhodnete 
vyměnit za novější, výkonnější 
a úspornější?
 Podle provedených prů-
zkumů se ukazuje, že 14 % 
občanů, kteří vyřadili nějaký 
elektrospotřebič, ho odvez-
lo do sběrného dvora, 6 % jej 
odevzdalo u prodejce při kou-
pi nového přístroje; zhruba 15 
% občanů ale hází vysloužilá 
elektrozařízení do popelnice a 
12 % je skladuje doma. Někdo 
také prodá vysloužilý spotřebič 
do bazaru či prostřednictvím 
inzerátu, další jej odveze na 
chatu nebo chalupu a tam po-
užívá dál. 
 Z výsledků výzkumu je dále 

patrné, že zatímco v roce 2006 
obyvatelé považovali své zna-
losti, jak s vysloužilými elek-
trospotřebiči nakládat, za nedo-
statečné, v roce 2008 již 68% 
obyvatel  pokládá své znalosti 
za dobré, pouze 11 % připusti-
lo, že o tom neví vůbec nic.

Nejlepší odpad: ten, 
který nevznikne

 Ještě menší je pak povědomí 
o tom, jak se s odevzdaným vy-
sloužilým spotřebičem naklá-
dá dál. Pravda, to už není věc 
spotřebitele, ale kolektivního 
systému zajišťujícího zpětný 
odběr, oddělený sběr, recyklaci 
a materiálové využití odpadu z 
nich a zpracovatelských fi rem. 
Přesto je ale dobré vědět, že zá-
kladní myšlenka moderního od-
padového zákonodárství v celé 
Evropě zní: Nejlepší odpad je 
ten, který vůbec nevznikne.
 Proto kromě kvót na množ-
ství vysloužilých elektrospotře-
bičů, které musí každý členský 
stát EU vybrat ročně na každé-
ho obyvatele, existují i kvóty 
na množství druhotných suro-
vin získaných z nich k dalšímu 
využití. Na skládkách nebo ve 
spalovnách smí skončit vlastně 
jen nepatrné množství celkové-
ho objemu těchto zařízení.
 Zároveň obsahují spotřebiče 
staršího data výroby některé 
nebezpečné látky, se kterými 
umějí nakládat jen zkušení a 
vysoce specializovaní zpraco-
vatelé.  

Pečlivý výběr zpracovatelů
 ELEKTROWIN a. s., proto 

jako provozovatel kolektivní-
ho systému pravidelně vypi-
suje výběrové řízení, v němž 
oslovuje společnosti provozu-
jící technologie na zpracování 
elektroodpadů.
 Účelem řízení je vždy vy-
brat technologie na nejvyšší 
dostupné úrovni s nejmenšími 
dopady na zdraví lidí a životní 
prostředí. 
 Dalším důležitým aspektem 
je dosažení takové výtěžnos-
ti využitelných materiálů ze 
zpracování zpětně odebraných 

elektrozařízení, aby bylo mož-
né dosáhnout kvót stanovených 
zákonem o odpadech.
 Rovněž výrobce elektroza-
řízení je podle zákona povi-
nen poskytnout zpracovatelům 
elektroodpadu veškeré infor-
mace, které jsou nutné k jeho 
zpracování, především údaje o 
obsažených nebezpečných lát-
kách, možnostech opětovného 
použití elektrozařízení a ma-
teriálového využití elektrood-
padu, případně způsobu jejich 
odstranění.                           ŽP

MATERIÁL (V%) MALÉ SPOTŘEBIČE VELKÉ SPOTŘEBIČE

železné kovy 16 64

neželezné kovy 4 0,2

drahé a ostatní kovy 5 0,01

směs kovů 1 6

kabely a vodiče 2 0,2

malé elektrické 
motorky 5 0,4

plasty 35 25

sklo 1 0,4

odpady s PCB 0 0,01

nebezpečné odpady 0,01 0,2

nevyužitelné součásti 20 1

ostatní odpady 10,99 2,58

Materiálové složení velkých a malých domácích 
spotřebičů, nářadí a nástrojů

RECYKLACE RECYKLACE 
ELEKTROSPOTŘEBIČŮELEKTROSPOTŘEBIČŮ



 Ihned po vzniku ČSR za-
čali představitelé české men-
šiny v Rokytnici uvažovat 
o zřízení české měšťanské 
školy. Doposud se zde česky 
vyučovalo pouze v obecné 
škole, která byla zřízena v 
roce 1905. V tehdejším systé-
mu školství zpravidla tříletá 
měšťanská škola navazovala 
na pětiletou školu obecnou. 
Ke vzniku měšťanské školy 
významným způsobem dopo-
mohl první československý 
ministr školství a národní 
osvěty sociální demokrat 
Gustav Habrman, který se 
kdysi v Rokytnici učil foto-
grafem a zdejší poměry proto 
dobře znal. Právě za ním se v 
červnu 1919 vypravil tehdej-
ší jednatel národního výboru 
menšinového v Rokytnici 
a předseda okresní správní 
komise Vilém Čermák, aby 
mu záměr na otevření české 
měšťanky představil. Minis-
tr doporučil sestavit seznam 
žáků, jejichž rodiče budou 
mít zájem své děti do Rokyt-
nice posílat a na jeho základě 
potom přislíbil pomoc s ote-
vřením měšťanské školy.

 Seznam obsahoval 110 
jmen, ministr Habrman byl 
spokojen a ihned začal ko-
nat kroky potřebné k otevře-
ní školy od školního roku 
1919/1920. Největším pro-
blémem bylo, kam českou 
měšťanku umístit. Nakonec 
padlo rozhodnutí použít zá-
kona o zabírání budov pro 
účely veřejné č. 332/1919 
Sb. a zabrat část prostor v 
zámku, jehož majitelem teh-
dy byl Josef Nostitz. Ten se 
na zámku většinu času nezdr-
žoval, protože vlastnil v Če-
chách ještě další dva zámky 
a palác v Praze. Přestože za 
zabrané školní prostory by 
dostával řádný nájem, po-
stavil se majitel zámku ostře 

proti a narychlo se do Ro-
kytnice nastěhoval. Nakonec 
pod tlakem okolností však se 
záborem prostor pro českou 
měšťanku souhlasil. V srpnu 
se tento zábor pokusil zhatit 
ještě kdosi na Zemské poli-
tické správě v Praze, ale opět 
díky okamžitému zásahu mi-
nistra školství byl tento po-
kus zmařen. V září 1919 vlá-
da schválila definitivně zábor 
části rokytnického zámku za 
účelem zřízení české měš-
ťanské školy.

 Majitel zámku tedy pře-
dal státu prázdné místnosti 
a nyní bylo třeba je vybavit. 
Tehdy vypomohla například 
i německá škola v Rokytnici, 
část vybavení pocházela ze 
zrušené královéhradecké ško-
ly pro děti armádních důstoj-
níků, přispěly i další školy v 
okolí a také soukromí dárci. 
Prvním ředitelem školy byl 
v září 1919 jmenován uči-
tel Václav Malý z Kyšperka 
(dnes Letohradu), odbornými 
učiteli se stali Alois Felc-
man z Nekoře a Josef Vít ze 
Žamberka, Ladislav Šimek 
z Nekoře se stal výpomoc-
ným učitelem. Vyučování v 
prostorách zámku začalo 26. 
listopadu 1919. Vyučovalo se 
ve třech třídách. V roce 1936 
byl za významného přispění 
národně socialistického se-
nátora Maxmiliána Rohleny 
z Chocně zřízen 4. ročník 
měšťanské školy. Jelikož tím 
ale přestávaly naprosto do-
stačovat stávající zámecké 
prostory, začalo se uvažovat 
o stavbě vlastní školní budo-
vy. K tomu už ale nedošlo. 
Na podzim 1938 po obsazení 
Sudet hitlerovským Němec-
kem musela být škola urych-
leně přestěhována do Slatiny 
nad Zdobnicí.             
      

- mvk -

90 LET OD VZNIKU 90 LET OD VZNIKU 
ČESKÉ MĚŠŤANKY ČESKÉ MĚŠŤANKY 

V ROKYTNICIV ROKYTNICI
 Od října 2009 otevírá Mgr. Jan Morávek opět ve spolupráci 
s Domem ekologické výchovy SPLAV kurzy anglického a ně-
meckého jazyka. Vyučuji tradičními metodami podle českých 
učebnic pro jazykové školy. Kurz anglického a kurz německé-
ho jazyka jsou otevírány pro mírně pokročilé zájemce. Výuka 
bude realizována každou neděli večer od 18,00 hod v případě 
angličtiny a od 19,00 hod v případě němčiny. Délka jedné 
vyučovací jednotky je 60 min. Případné mimořádné výpad-
ky ve výuce budou vždy řádně nahrazeny. Výuka začíná v 
neděli 4. října. V angličtině se začíná od 13. lekce učebnice 
Angličtina pro jazykové školy I. (autoři Zábojová - Peprník 
- Nangonová), v němčině od 18. lekce učebnice Němčina pro 
jazykové školy 1 (autoři Hoppnerová - Chromečka - Krem-
zerová). U angličtinářů doporučuji nekupovat učebnici před 
zahájením kurzu kvůli různým vydáním téže učebnice! 

 Maximální počet účastníků v každém kurzu je 15 a určuje jej 
pořadí, v jakém se zájemci přihlásili. Přihlášku eviduji jako zá-
vaznou ve chvíli, kdy bude kurzovné připsáno na níže uvedený 
bankovní účet.

 Kurzy jsou určeny pro zájemce všech věkových kategorií. 
Žáci a studenti tak mohou získat v týdnu ještě jednu doplňovací 
a procvičovací hodinu, případně mohou takto pokračovat ve stu-
diu cizího jazyka, který se učili na ZŠ a na střední škole jej již ve 
výběru nenalezli. Pro dospělé se potom cizí jazyky stávájí stále 
více nezbytnou součástí jejich profesní kariéry a senioři mají 
možnost aktivně strávit nedělní večery a zopakovat si či doplnit 
dosavadní znalosti některého z cizích jazyků.

 Cenově se nabídka pohybuje na spodní hranici obvyklých cen, 
pololetní kurzovné pro 1. pololetí stojí 1000 Kč, na 2. pololetí 
1190 Kč, v případě platby na celý rok je cena stanovena na 
1940 Kč. Kurzovné se platí zásadně bezhotovostně před zaháje-
ním příslušného kurzu nebo pololetí a je vratné pouze v případě 
zrušení kurzu nebo jeho části ze strany lektora. O zaplacení Vám 
bude při zahájení kurzu vydáno potvrzení.
Údaje pro zaplacení kurzovného:
číslo účtu: 2600011861/2010, var. symbol: 1800 (angličtina), 
1900 (němčina), konst. symbol: 0308
Případné dotazy adresujte na e-mailovou adresu: moravek@ro-
kytnice.cz

NEDĚLNÍ JAZYKOVÉ KURZY
PRO MÍRNĚ POKROČILÉ



 Když se v dubnu letošního 
roku konal zásluhou několi-
ka nadšenců nultý turnaj ve 
sportovním pokeru, nikdo ani 
ve snu netušil, že se za necelé 
dva měsíce bude konat turnaj 
s pořadovým číslem jedna a to 
ve stylu v těchto našich konči-
nách nevídaném. Na stole po-
řadatelů se totiž sešlo celkem 
24 přihlášek a tak bylo nutno 
přistoupit k jejich rozdělení na 
tři semifi nálové stoly. Účastní-
ci se rekrutovali rovným dílem 
z hráčů Rokytnice a Vamber-
ka, takže akce nebyla jen čistě 
místní záležitostí. Postupový 
klíč byl určen tak, že z každého 
semifi nále postoupili na fi nálo-
vý stůl první tři hráči.
 V termínu od 6. do 22. červ-
na se odehrály líté semifi ná-
lové boje (sportovní poker je 
opravdu „boj“), v discoklubu 
Skleník a v Pivnici 99. Zde 

se po, dá se říci, překvapivém 
průběhu vykrystalizovala se-
mifi nálová devítka nejlepších, 
která si to rozdala na fi nálovém 
stole připraveném v Pivnici 99 
na páteční večer 26. června. 
A obsazení? Za domácí: Petr 
Hanuš, Jiří Števko, Vratislav 
Müller a František Valášek. Z 
Vamberka potom přijeli brat-
ři Martin a Roman Viziblové, 
Petr Zezulka, Ivan Baculák a 
Luboš Hojný.
 Samotná fi nálová hra při-
nesla dramatickou, někdy i 
vypjatou a hlavně vyrovnanou 
podívanou. Žetony se přeléva-
ly od jednoho hráče k druhému 
a po hodině a půl hry bylo ve 
hře ještě šest hráčů. Mezi nimi 
byli stále všichni domácí hrá-
či, ale již v této době se zača-
li rýsovat favorité. Domácí 
František Valášek a vamberský 
Roman Vizibla. Tito dva hráči 

také stanuli na prahu „Velkého 
fi nále“. Atmosféra okolo stolu 
by se dala krájet a připomínala 
co se týče fandění a skandová-
ní fotbalový zápas. Oba hráči 
použili všechny své herní do-
vednosti a vyvinuli obrovské 
úsilí. Vyzrálejším projevem 
působil vamberecký borec, 
nehledě k tomu, že rokytnický 
hráč udělal několik drobných 
chyb a ukvapených rozhodnutí 
a tak kolem třiadvacáté hodiny 
mohla naplno propuknout ra-
dost ve vambereckém táboře, 
neboť se prvním ofi ciálním a 
zaslouženým vítězem turnaje 
stal Roman Vizibla.
Konečné pořadí tedy vypadá 

takto:
1. Roman Vizibla                                                                               

2. František Valášek                                                                                         
3. Vratislav Müller                                                                                     

4. Jiří Števko                                                                                      
5. Ivan Baculák                                                                                      

6. Petr Hanuš                                                                                      
7. Luboš Hojný                                                                                      

8. Martin Vizibla
 Dovětkem tohoto turnaje 
je fakt, že je zatím jediným 
organizovaným pokerovým 
turnajem v rychnovském a 
žambereckém regionu a tak 
patří veliký dík organizáto-
rům a všem účastníkům, kteří 
se zároveň těší, že se z těchto 
klání stane tradice a ta přitáhne 
k této krásné a dramatické hře 
mnoho dalších zájemců a ak-
tivních hráčů.                           
 Další turnaj této série se 
plánuje na měsíc říjen tohoto 
roku. Případní zájemci se mo-
hou informovat u Mgr. Roberta 
Šebka, majitele Pivnice 99, na 
rokytnickém náměstí. Zde je 
také možnost podat též případ-
né přihlášky.
Podklady Mgr. Roberta Šebka 

zpracoval Zdeněk Matějíček

ROKYTNICKÝ „TEXAS HOLD´EM“ ROKYTNICKÝ „TEXAS HOLD´EM“ 

POKER OPENPOKER OPEN

 Zatímco v 1. polovině 19. 
století Josefa Leadera, pro jeho 
malou postavu přezdívaného 
„Ledříček“, lovili jako zajíce 
pro jeho kousky, které prová-
děl, ve století jednadvacátém je 
téměř oslavován. V tomto není 
v naší historii žádnou výjim-
kou. Jak to opravdu bylo s jeho 
skutky se už asi nedovíme. Jisté 
však je, že tento „Jánošík Or-
lických hor“ byl zařazen mezi 
patrony Kačenčiny pohádkové 
říše, a to v Bartošovicích. Jako 
již po několik let, konaly se 18. 
července „Ledříčkovy slavnos-
ti“ v Bartošovicích. A jako vždy 
bohatý program, pro každého 
něco. Byla zde pestrá nabídka 
radovánek pro děti, kultura pro 
dospělé i nedospělé, samozřej-
mě občerstvení a již tradiční 
„Řemeslnická stezka“ zajiš-
ťovaná Chráněnými dílnami 
Kopeček. Zde byla také před-
váděna různá tradiční řemesla 
a v samotném „Kopečku“ den 

otevřených dveří.
 Návštěvníci si také mohli 
prohlédnout místní kostel s vý-
kladem o jeho historii. 
 Součástí těchto slavností 
bylo odhalení pamětní desky 
místního rodáka pilota RAF z 2. 
světové války kapitána Františ-
ka Taibera. Na tomto pietním 
aktu se sešlo mnoho občanů. 
Promluvil zde kromě jiných 
starosta Bartošovic pan Kotani-
dis, příbuzní pana Taibera a pan                                             
z Rokytnice, jemuž patří dík za 
pomoc při přípravě této malé 
slavnosti. Rodina Taiberova 
byla v době 1. republiky jedna 
z mála českých rodin, žijících 
v Bartošovicích.
 Na závěr Ledříčkových slav-
ností se zájemci mohli bavit (a 
vydatně bavili) při taneční hud-
bě a to až do rána. 
 Pořádala Obec Bartošovice, 
podíleli se místní hasiči a dob-
rovolníci. 

Text a foto Petr Zámečník

 Již pátým rokem se na začátku prázdnin sešli v romantickém 
prostředí zpustošeného kostela sv. Jana Nepomuckého na Vrchní 
Orlici, místní části obce Bartošovice v Orlických horách, výtvarní-
ci amatéři se zájemci o umění všeho druhu. V roce 2005 započala 
tradice výstav amatérských výtvarníků s doprovodným programem 
hudebních  produkcí různých žánrů, a to na podporu záchrany této 
zajímavé památky. Aktéry jsou věřící i nevěřící nadšenci. K vidění 
i zakoupení jsou fotografi e, grafi ka, kresba, keramika, klasické vit-
ráže, intarzie a jiné. K slyšení písničkáři Mauk ze Slovenska, dále 
Jitka Fözö na kytaru, Lukáš Vimer – kytara, Oldřich Janota a byla 
slyšet i barokní hudba. Jako každý rok navštívilo výstavu množství 
zájemců, zpestřením byla série fotografi í P. Kamila Nováka z misií 
v Africe s názvem „Čokoládoví lidé“. Každoročně je zde také slou-
žena vše svatá na svátek sv. Jana Nepomuckého v květnu.

Petr Zámečník, Bartošovice v Orlických horách

VRCHNÍ ORLICE NEDOŽÍVÁ, ALE OŽÍVÁ

 Odhalení pamětní desky na rodném domě Františka Taibera

LEDŘÍČEK 

BY SE DIVIL



DĚTSKÉ SPORTOVNÍ ODPOLEDNEDĚTSKÉ SPORTOVNÍ ODPOLEDNE
 V sobotu 22. srpna se na hřišti 
za kostelem v Říčkách uskuteč-
nilo Dětské odpoledne. Akce, 
kterou pro děti připravilo ně-
kolik dobrovolnic, byla ve zna-
mení různých soutěží. Připra-
veno bylo 10 disciplín, jako je 
např. skákání v pytli, střelba ze 
vzduchovky, chůze na chůdách, 
opičí dráha, chytání rybiček, 
hod kroužky atd. Za úspěšné 
absolvování soutěží děti získaly 
body,  které mohly v „krámku“ 
vyměnit za různé věcné ceny. 
 Po celé odpoledne se nad 
Říčkami honily černé mraky, 
z kterých neustále slabě či sil-
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NOVINOVÁ ZÁSILKA

 Slečna Adélka při „chytání 
rybiček“. Foto: Luboš Kuchválek

 Na opičí dráze. Foto: Luboš Kuchválek

něji pršelo. Ale ani nepříznivé 
počasí nedokázalo odradit zdej-
ší děti, které statečně v pláštěn-
kách plnily zadané úkoly. 
 Občerstvení, přístřeší a pose-
zení zajistil pan Karel Klouček, 
za což mu patří velký dík. 
 Celá akce by se nekonala, ne-
být sponzorů, kterým mockrát 
děkujeme. Byli to: ARTE Rych-
nov s.r.o. - stavební mechaniza-

ce, Hotel Anenský mlýn, Hotel 
Konšel, Hotel Michal, Chata 
Perla, Chata Ski klub, Obec 
Říčky v Orl.h., Penzion Machá-
ček, Potraviny u Martiny, Ski 
klub Ústí n.Orl., Staving Vysoké 
Mýto, Karel Klouček, Jiří Sobě-
slav, Jaromír Svoboda.

Za organizační tým Zuzana 
Soběslavová

 9. ročník turnaje v malé ko-
pané v Říčkách se odehrál prv-
ní srpnovou sobotu na hřišti 
za kostelem. Pro letošní rok 
se přihlásilo 8 mužstev míst-
ních i přespolních. Napínavá 
utkání se odehrávala od osmé 
hodiny ranní až do pozdního 
odpoledne. Bylo připravené 
bohaté občerstvení 
a posezení v párty 
stanech pana Kar-
la Kloučka a jeho 
dcer. 
 Výsledné pořa-
dí mužstev: 1. Ski 
klub, 2. Napalm 
death, 3. Rysy, 4. 
Říčky, 5. Olympia 
Břeclav, 6. Seve-

rák, 7. Jirsákovi, 8. Rokytni-
ce.
 Po skončení zápasů se ve-
čer na hřišti konala rockotéka,  
kterou navštívilo spoustu lidí. 
Zábava se protáhla až do brz-
kých ranních hodin.

ZS

FOTBALOVÝ TURNAJ FOTBALOVÝ TURNAJ 

V ŘÍČKÁCHV ŘÍČKÁCH


